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DAMES EN HEREN,

Uw commissie heeft sectie 02 – FOD Kanselarij van 
de Eerste Minister (partim: Kanselarij) van het ontwerp 
van algemene uitgavenbegroting voor het begrotings-
jaar 2021, met inbegrip van de verantwoording en de 
beleidsnota (DOC 55 1580/005), besproken tijdens haar 
vergaderingen van 17 november en 1 december 2020.

De commissie heeft eenparig beslist één en-
kele bespreking te wijden aan de beleidsverklaring 
(DOC 55 1610/006), die van toepassing is op de gehele 
resterende zittingsperiode, en aan voormelde sectie van 
de begroting 2021. De aanbevelingen met betrekking 
tot de beleidsverklaring worden opgenomen in een 
afzonderlijk verslag (DOC 55 1610/032).

I. — INLEIDENDE UITEENZETTING 
VAN DE EERSTE MINISTER

De heer Alexander De Croo, eerste minister, herinnert 
eraan dat de op 1 oktober 2020 uitgesproken regeerver-
klaring de beleidskeuzes en richtlijnen bevat die voor de 
komende vier jaar zijn vastgelegd in het regeerakkoord. 
Daarnaast dient hij als lid van de regering eveneens een 
individuele beleidsverklaring in te dienen, naast een 
beleidsnota die bij de begroting hoort.

Als eerste minister is het uiteraard zijn eerste taak 
om de actie van de regering te coördineren en om toe 
te zien op de verwezenlijking van alle doelstellingen van 
het regeerakkoord. Daarom werden de belangrijkste 
prioriteiten van de regering in zijn eigen beleidsverklaring 
opgenomen. Het gaat hierbij om een aantal belangrijke 
uitdagingen, zoals het aanpakken van de COVID-19-
pandemie, de relance, investeringen, en buitenlandse 
bedreigingen, waarvan de brexit er één is.

COVID-19

De prioriteit van de federale regering is het onder 
controle brengen van de COVID-19-pandemie. Daarnaast 
zal zij investeren in de gezondheidszorg in de brede zin. 
Deze (her)financiering is onder meer een erkenning voor 
alle zorgverleners die sinds het begin van de epidemie 
grote offers hebben gebracht. We kunnen onze dank 
naar hen toe niet genoeg herhalen.

Kort na de eerste golf is op interfederaal niveau 
een “Strategisch plan volksgezondheid COVID-19” in 
het leven geroepen, dat in september tijdens de IMC 
Volksgezondheid door alle bevoegde ministers is goed-
gekeurd. Dat plan is meer dan een checklist; het is een 

MESDAMES, MESSIEURS,

Votre commission a examiné la section 02 – SPF 
Chancellerie du Premier Ministre (partim: Chancellerie) du 
projet de loi contenant le Budget général des dépenses 
de l’année budgétaire 2021, y compris la justification et la 
note de politique générale (DOC 55 1580/005), au cours 
de ses réunions du 17 novembre et du 1er décembre 2020.

La commission a décidé à l’unanimité de ne consacrer 
qu’une seule et même discussion à l’exposé d’orientation 
politique (DOC 55 1610/006) qui s’applique à l’ensemble 
de la législature restante et à la section précitée du 
budget 2021. Les recommandations relatives à l’exposé 
d’orientation politique sont intégrées dans un rapport 
séparé (DOC 55 1610/032).

I. — EXPOSÉ INTRODUCTIF 
DU PREMIER MINISTRE

M. Alexander De Croo, premier ministre, rappelle que 
la déclaration gouvernementale prononcée le 1er octobre 
2020 comprend les choix stratégiques et les directives 
définis pour les prochaines quatre années dans l’accord 
de gouvernement. Par ailleurs, il est aussi tenu, en sa 
qualité de membre du gouvernement, de déposer un 
exposé d’orientation politique individuel, en plus d’une 
note de politique générale afférente au budget.

Sa première mission en tant que premier ministre est 
évidemment de coordonner l’action du gouvernement 
et de veiller à la concrétisation de tous les objectifs de 
l’accord de gouvernement. C’est pourquoi les principales 
priorités du gouvernement figurent dans son propre 
exposé d’orientation politique. Il s’agit de plusieurs défis 
de taille, comme la lutte de la pandémie de COVID-19, la 
relance, les investissements, les menaces extérieures, 
parmi lesquelles figure le Brexit.

COVID-19

La priorité du gouvernement fédéral est de maîtriser 
la pandémie de COVID-19. En outre, il investira dans 
les soins de santé au sens large. Ce (re)financement 
constitue notamment un geste de reconnaissance envers 
tous les prestataires de soins de santé qui ont consenti 
de gros sacrifices depuis le début de l’épidémie. Nous 
ne les en remercierons jamais assez.

Peu après la première vague, le niveau interfédéral a 
élaboré un “Plan stratégique Santé publique COVID-19”, 
lequel a été approuvé par tous les ministres compétents 
en septembre à l’occasion de la CIM Santé publique. Le 
plan en question est plus qu’une “check list”; il s’agit d’une 
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roadmap die de visie op de aanpak van een volgende 
besmettingsgolf omzet in strategische doelstellingen en 
concrete maatregelen, teneinde een zo goed mogelijke 
terugkeer naar het normale leven post COVID-19 te 
organiseren.

Bijzondere aandacht moet worden besteed aan het 
verduidelijken en stroomlijnen van de bestaande be-
stuursstructuren. Daartoe werden op 9 oktober 2020 de 
COVID-19-commissaris en diens adjunct aangesteld. In 
samenwerking en in overleg met de betrokken diensten 
moeten zij voorstellen formuleren voor het vereenvou-
digen en optimaliseren van het bestuur, alsmede van 
de structuren en processen van het multidisciplinair 
gezondheidsbeheer van de COVID-19-crisis.

Het gaat om een actief virus dat zich manifesteert in 
een dynamische samenleving. Dat betekent dat elk plan 
voldoende flexibel moet zijn om waar nodig te kunnen 
worden bijgestuurd. Het is belangrijk oog te hebben voor 
de adviezen en de goede praktijken uit binnen- en buiten-
land. Internationale samenwerking, met een beduidende 
rol voor het Europees Centrum voor ziektepreventie 
en -bestrijding en de Wereldgezondheidsorganisatie 
(WHO), blijft belangrijk.

De federale regering staat uiteraard ook open voor 
een dialoog met het Parlement hierover. Onze inzichten 
zullen getoetst kunnen worden aan de aanbevelingen 
van de bijzondere commissies COVID-19 van zodra de 
werkzaamheden afgerond zijn.

Het coronavirus heeft natuurlijk ook een belangrijke 
impact op de economie, de bedrijven en zelfstandigen, 
de werknemers en de meest kwetsbare personen. Sinds 
de start van de coronacrisis werden verschillende steun-
maatregelen genomen. De evolutie van de coronacrisis 
wordt dan ook op de voet gevolgd. De eerste minister 
verwijs hieromtrent naar het uitgebreide pakket waarover 
begin november werd gecommuniceerd.

Relancebeleid

Naast mogelijke verlengingen van bestaande steun-
maatregelen en nieuwe bijkomende steunmaatregelen, zal 
de federale regering ook een relancebeleid in de steigers 

zetten. Een groot deel van de relancemaatregelen zal 
in het ontwerp van programmawet zitten, dat op korte 
termijn aan de Kamer van volksvertegenwoordigers zal 
worden voorgelegd. Het relancebeleid heeft tot doel om 
de vraag te stimuleren, onze bedrijven terug weerbaarder 
te maken en de potentiële groei van onze economie 
op te krikken. Dit plan zal eveneens tot doel hebben 
om de transitie naar een duurzame en veerkrachtige 
economie te maken.

feuille de route qui traduit la vision derrière la gestion 
d’une prochaine vague de contaminations en objectifs 
stratégiques et mesures concrètes. Et ce, afin d’organiser 
au mieux le retour à la normale post COVID-19.

Une attention particulière doit être accordée à la 
clarification et à la rationalisation des structures de 
gouvernance existantes. Dans ce cadre, le Commissaire 
COVID-19 et son adjointe ont été désignés le 9 octobre 
dernier. Leur rôle est de formuler des propositions visant 
à simplifier et à optimiser la gestion, les structures et les 
processus de la gestion sanitaire et multidisciplinaire 
de la crise de la COVID-19 et ce, en collaboration et en 
concertation avec les services concernés.

Il s’agit d’un virus actif qui se manifeste dans une 
société dynamique. Cela signifie que chaque plan devra 
être suffisamment flexible pour permettre des ajustements 
là où cela se sera nécessaire. Il importe de tenir compte 
des avis et des bonnes pratiques venant de notre pays 
et de l’étranger. La coopération internationale demeure 
vitale, et le Centre européen de prévention et de contrôle 
des maladies (ECDC) et l’Organisation mondiale de la 
santé (OMS) ont un rôle capital à jouer.

Le gouvernement fédéral est évidemment prêt à 
dialoguer avec le Parlement sur cette question. Nos 
idées seront évaluées à l’aune des recommandations 
des commissions spéciales COVID-19 dès que celles-ci 
auront terminé leurs travaux.

Le coronavirus a naturellement aussi de lourdes 
répercussions sur l’économie, les entreprises et les 
travailleurs indépendants, les travailleurs salariés et 
les personnes les plus vulnérables. Diverses mesures 
de soutien ont été prises depuis le début de la crise du 
coronavirus. L’évolution de la crise sanitaire est donc 
suivie de près. Le premier ministre renvoie à cet égard 
aux nombreuses mesures présentées début novembre.

Politique de relance

En plus d’une éventuelle prolongation des mesures de 
soutien existantes et des nouvelles mesures de soutien 
additionnelles, le gouvernement fédéral œuvrera aussi 

à l’élaboration d’une politique de relance. Une grande 
partie des mesures de relance figureront dans le projet de 
loi-programme, qui sera présenté d’ici peu à la Chambre 
des représentants. L’objectif de la politique de relance 
est de stimuler la demande, de renforcer la résilience de 
nos entreprises et de stimuler la croissance potentielle 
de notre économie. Ce plan visera par ailleurs à opérer 
la transition vers une économie durable et résiliente.
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In het relanceplan zullen o.a. de volgende maatregelen 
worden opgenomen:

— het versterken van de solvabiliteit van de bedrijven, 
onder meer door gebruik te maken van het systeem van 
de wederopbouwreserve, waarvoor de Kamer begin 
november 2020 het wettelijke kader heeft goedgekeurd;

— investeringen, want die zijn noodzakelijk om onze 
economie een boost te geven te midden van een eco-
nomische crisis, maar zijn ook noodzakelijk om de 
productiviteit op te trekken;

— het aanzwengelen van private investeringen: de 
verhoogde investeringsaftrek zal worden verlengd met 
2 jaren. De huidige investeringscriteria worden geëva-
lueerd en desgevallend bijgestuurd;

— de oprichting van een transformatiefonds door de 
Federale Participatie- en Investeringsmaatschappij (FPIM);

— het uitbreiden in het kader van sociaal woningbeleid 
van het verlaagd btw-tarief van 6 % voor de afbraak en 
de heropbouw van gebouwen tot heel het land;

— een hele reeks specifieke maatregelen om de 
productiviteit te verhogen zoals het bevorderen van een 
eerlijke concurrentie tussen de ondernemingen, een 
verlaging van de administratieve lasten, het inzetten op 
digitalisering, enz.

Zoals aangegeven zijn investeringen onontbeerlijk 
om de economie in volle economische crisis een boost 
te geven. Ook moeten zij de productiviteit helpen aan-
zwengelen. In 2019 lag het niveau van de bruto publieke 
investeringen in België op ongeveer 2,6 % van het 
bbp, wat betrekkelijk laag is in vergelijking met andere 
Europese landen. In deze woelige tijden is het de verant-
woordelijkheid van alle beleidsniveaus om binnen hun 
bevoegdheden al het mogelijke te doen om die ratio op 

te trekken. Het streefdoel is een publieke investerings-
ratio van 4 % van het bbp tegen 2030, waarbij alvast de 
federale overheid haar deel zal doen, rekening houdend 
met haar aandeel binnen de publieke investeringen. 
De regering poogt daarbij zo veel mogelijk geplande 
investeringen vroeger uit te voeren.

De publieke investeringen zullen worden ingepast in het 
Europese kader. Er zal bovendien maximaal gebruik wor-
den gemaakt van externe financiering, zoals de Recovery 
& Resilience Facility van de Europese Commissie. Het 
relance- en investeringsplan speelt dan ook volop in op de 
mogelijkheden die het EU-Herstelfonds en de Europese 
Green Deal België bieden, en zorgt tegelijkertijd voor 

Ce plan de relance comportera notamment les mesures 
suivantes:

— le renforcement de la solvabilité des entreprises, 
en recourant notamment au dispositif de la réserve de 
reconstitution, dont le cadre légal a été adopté par la 
Chambre début novembre 2020;

— des investissements, dès lors qu’il sera nécessaire 
non seulement d’investir pour donner un coup de fouet 
à notre économie en pleine crise économique, mais 
également d’augmenter la productivité;

— la stimulation des investissements privés: la majo-
ration de la déduction pour investissement sera prolon-
gée de deux ans. Les critères d’investissement actuels 
seront évalués et modifiés si nécessaire;

— la création d’un fonds de transformation par la 
Société fédérale de participations et d’investissement 
(SFPI);

— l’extension à l’ensemble du territoire belge du taux 
réduit de TVA de 6 % pour la démolition et la recons-
truction de bâtiments, dans le cadre de la politique de 
logement social;

— un train de mesures spécifiques pour augmenter 
la productivité, comme la promotion d’une concurrence 
loyale entre les entreprises, une diminution des charges 
administratives, l’investissement dans la numérisation, etc.

Comme il l’a indiqué, les investissements sont indispen-
sables si l’on entend stimuler notre économie en pleine 
crise économique. Ils le sont également pour augmenter 
la productivité. En 2019, le niveau d’investissements 
publics bruts dans notre pays était d’environ 2,6 % du 
PIB, un chiffre relativement faible par rapport à plusieurs 
autres pays européens. En ces temps chahutés, chaque 
niveau de pouvoir porte la responsabilité de tout mettre 
en œuvre pour augmenter ce taux, dans le respect de ses 

compétences. L’objectif est d’atteindre un taux d’investis-
sements publics de 4 % du PIB d’ici 2030, objectif pour 
lequel les autorités fédérales apportent déjà leur pierre 
à l’édifice au vu de leur part d’investissements publics. 
À cet effet, le gouvernement essaie d’avancer autant 
que possible les investissements prévus.

Les investissements publics seront intégrés dans 
le cadre européen. L’on fera par ailleurs un maximum 
usage des financements externes comme la “Recovery 
& Resilience Facility” de la Commission européenne. Le 
plan de relance et d’investissement tire donc pleinement 
parti des possibilités que le Fonds de relance de l’UE 
et le “Green Deal” européen offrent à notre pays, tout 
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een correcte verdeling tussen de federale overheid, de 
deelstaten en de lokale overheden. Het overleg met de 
deelstaten werd hierover onlangs opgestart.

In nauwe samenwerking met de deelstaten zal een 
interfederaal investeringsplan worden opgesteld; het 
zal aansluiten bij de diverse domeinen die ook eerder 
zijn vastgelegd in het Nationaal Pact voor strategische 
investeringen: digitale transitie en innovatie van de 
gezondheidszorg, energietransitie, verbetering van de 
infrastructuur en van de mobiliteit, onderwijs en acade-
misch onderzoek, digitale agenda en cyberveiligheid.

Brexit

Alsof COVID-19 nog niet voldoende problemen ople-
vert, is er ook de brexit. De federale regering zal er alles 
aan blijven doen om de negatieve impact op Belgische 

burgers en bedrijven tot een absoluut minimum te be-
perken. Ook na het einde van de overgangsperiode 
zal België zowel op bilateraal als Europees vlak blijven 
werken aan sterke relaties en een intense dialoog met 
het Verenigd Koninkrijk. Ons land heeft na Ierland de 
meest vervlochten economische relatie met het Verenigd 
Koninkrijk van alle Europese landen, en ook op politio-
neel en veiligheidsvlak blijft onze samenwerking met dit 
land essentieel om een effectieve strijd tegen illegale 
migratie en terrorisme te kunnen voeren.

Veiligheid

De federale regering zal ook in algemene zin een 
krachtdadig veiligheidsbeleid voeren, onder meer in het 
voorkomen van conflicten of in de strijd tegen hybride 
dreigingen, cyberaanvallen, terrorisme, en mensen-, 
drugs-, en wapensmokkel. Het onderscheid tussen bin-
nen- en buitenlandse dreigingen is de afgelopen jaren in 
toenemende mate vervaagd. Om de veiligheid van ons 
land en zijn burgers adequaat te kunnen verzekeren, 
dient de beleidsactie meer strategisch en geïntegreerd 
gearticuleerd en gevoerd te worden.

Hiertoe wordt een breed gedragen Nationale 
Veiligheidsstrategie uitgewerkt. Deze strategie moet 
ervoor zorgen dat investeringen een antwoord bieden 
op de reële veiligheidsnoden van het land, en dat de 
uitvoering van het veiligheidsbeleid van ons land zo 
optimaal als mogelijk verloopt tussen alle betrokken 
diensten. De uitwerking van deze strategie wordt ge-
coördineerd door de Kanselarij.

en assurant une répartition correcte entre les autorités 

fédérales, les entités fédérées et les autorités locales. 
Les concertations à ce sujet avec les entités fédérées 
ont récemment débuté.

En étroite coopération avec les entités fédérées, un 
plan d’investissement interfédéral verra le jour; il s’ins-
crira dans la continuité des différents domaines qui ont 
aussi été préalablement définis dans le Pacte national 
pour les investissements stratégiques: transition vers le 
numérique et innovation dans les soins de santé, transi-
tion énergétique, amélioration de nos infrastructures et 
de la mobilité, enseignement et recherche universitaire, 
agenda numérique et cybersécurité.

Brexit

Comme si le COVID-19 ne posait pas déjà suffisam-
ment de problèmes, le gouvernement devra aussi gérer 
les conséquences du Brexit. Le gouvernement continuera 

à tout mettre en œuvre pour atténuer au maximum les 
répercussions négatives du Brexit sur les citoyens et les 
entreprises belges. Même après la fin de la période de 
transition, la Belgique continuera de travailler, tant aux 
niveaux bilatéral qu’européen, à l’entretien de relations 
fortes et d’un dialogue intense avec le Royaume Uni. La 
Belgique est le pays européen qui entretient les relations 
économiques les plus étroites avec le Royaume-Uni 
après l’Irlande. En matière de police et de sécurité, notre 
coopération avec le Royaume-Uni demeure également 
essentielle pour pouvoir lutter effectivement contre la 
migration illégale et le terrorisme.

Sécurité

Le gouvernement fédéral mènera également une 
politique sécuritaire forte au sens général, y compris au 
niveau de la prévention des conflits et de la lutte contre 
les menaces hybrides, les cyberattaques, le terrorisme 
et le trafic d’êtres humains, de drogue et d’armes. La 
distinction entre menaces intérieures et étrangères a 
eu tendance à s’estomper de plus en plus au cours des 
dernières années. Pour assurer adéquatement la sécurité 
de notre pays et de nos citoyens, notre action politique 
doit être plus stratégique et plus intégrée.

Dans ce cadre, une vaste Stratégie nationale de 
sécurité sera élaborée. Elle devrait faire en sorte que les 
investissements apportent une réponse à nos besoins 
effectifs en matière de sécurité, d’une part, et que la 
stratégie de notre pays en la matière soit mise en œuvre 
de façon optimale entre tous les services concernés, 
d’autre part. C’est la Chancellerie qui se chargera d’en 
coordonner l’élaboration.
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De Nationale Veiligheidsraad zal de uitvoering van de 
Nationale Veiligheidsstrategie moeten verzekeren. Daartoe 
zal de Nationale Veiligheidsraad worden versterkt met 
een permanent beleidssecretariaat. Dit secretariaat zorgt 
voor beleidsvoorbereiding en -opvolging in samenwer-
king met en onder coördinatie van het Coördinatie- en 
Strategisch Comité. Vanzelfsprekend zal de federale 
regering in dit verband de relevante aanbevelingen 
van de parlementaire onderzoekscommissie over de 
terroristische aanslagen verder uitvoeren.

Aangaande het beleid inzake cyberveiligheid en in-
formatieveiligheid waakt de regering over de effectieve 
verdere tenuitvoerlegging van de Netwerk- en informa-
tiebeveiligingsrichtlijn, die een belangrijk instrument is 
om de cyberparaatheid van de Belgische essentiële 
diensten te versterken. Het investeringsplan van de 
regering zal rekening houden met de evolutie van de 
cyberdreiging zoals bepaald in het Nationaal Pact voor 

strategische investeringen. Tegen 2024 moet België 
inzake cyberveiligheid een van de minst kwetsbare 
landen zijn. Daartoe zal de regering inzetten op een 
aantal aspecten.

Het is zaak de digitale omgeving en het vertrouwen 
in de digitale omgeving te versterken, de gebruikers en 
beheerders van computers en netwerken beter te wape-
nen, de operatoren die inzake cyberdreiging van vitaal 
belang zijn te beschermen, het Center for Cybersecurity 
Belgium te versterken zodat het beter kan reageren op 
cyberincidenten en -dreigingen, alsmede de publieke, 
private en academische samenwerkingen te versterken. 
De regering wil een duidelijk internationaal engagement 
aangaan, met het oog op een nauwere samenwerking 
met de supranationale organisaties en het helpen be-
schermen van de internationale instellingen in ons land.

Om burgers en bedrijven beter te wapenen tegen de 
meest intelligente cyberdreigingen, zullen uitgebreide 
sensibiliseringscampagnes worden opgezet. Met de 
privésector zal intenser worden samengewerkt om 
de digitale weerbaarheid en veerkracht van België te 
vergroten. Via publiek-private samenwerking zullen 
de krachten worden gebundeld en zal de beschikbare 
knowhow optimaal worden ingezet om de toenemende 
cyberdreiging een halt toe te roepen. Het CCB zal kwets-
bare plekken en cyberdreigingen opsporen en burgers 
en bedrijven sneller en gericht waarschuwen.

Ten behoeve van de burgers en van de kmo’s zal 
het CCB de app BeGuard verspreiden, waarmee zij 
op hun smartphone gerichte waarschuwingen kunnen 
ontvangen voor specifieke cyberdreigingen voor hun 
systemen en netwerken.

Le Conseil national de sécurité devra assurer la mise 
en œuvre de la Stratégie nationale de sécurité. Dans ce 
but, le fonctionnement du Conseil national de sécurité 
sera renforcé par un secrétariat stratégique permanent, 
qui, en collaboration avec le Comité de coordination et le 
Comité stratégique et sous leur coordination, assurera 
la préparation et le suivi des politiques. Il va sans dire 
que, dans ce contexte, le gouvernement continuera à 
mettre en œuvre les recommandations pertinentes de 
la commission d’enquête parlementaire sur les attentats 
terroristes.

En ce qui concerne la politique en matière de cyber-
sécurité et de protection d’information, le gouvernement 
assure la poursuite effective de l’implémentation de la 
directive sur les réseaux et des systèmes d’information 
qui représente un instrument de taille pour renforcer la 
cyber-préparation de nos services essentiels. Le plan 
d’investissement du gouvernement tiendra compte de 
l’évolution de la cybermenace comme défini dans le 

Pacte national pour les investissements stratégiques. 
D’ici 2024, la Belgique doit devenir l’un des pays les 
moins cyber-fragiles. Pour ce faire, le gouvernement 
compte investir dans les domaines suivants.

Il faut renforcer l’environnement numérique et la 
confiance envers l’environnement numérique, mieux 
armer les utilisateurs et les gestionnaires d’ordinateurs 
et de réseaux, protéger les opérateurs d’importance 
vitale contre les nouvelles cybermenaces, et en même 
temps, renforcer le Center for Cybersecurity Belgium 
pour pourvoir réagir aux cyberincidents et cybermenaces, 
en renforçant les coopérations publiques, privées et 
universitaires. Le gouvernement veut prendre un enga-
gement international clair permettant une coopération 
plus étroite avec les organisations supranationales et 
d’aider à protéger les institutions internationales dans 
notre pays.

Pour mieux armer les citoyens et les entreprises contre 
les cybermenaces les plus intelligentes, des campagnes 
de sensibilisation plus vastes seront organisées. Afin 
d’augmenter la résistance et la résilience numériques 
de notre pays, la coopération avec le secteur privé sera 
intensifiée. Des partenariats public-privé permettront 
d’unir les forces et de déployer l’expertise disponible de 
manière optimale afin de mettre un terme à la cyberme-
nace croissante. Le CCB détectera des vulnérabilités 
et des cybermenaces et avertira les citoyens et les 

entreprises plus rapidement et de manière ciblée.

Pour la population et les PME, le CCB diffusera une 
application pour smartphone BeGuard, laquelle leur 
enverra des alertes ciblées à propos de cybermenaces 
spécifiques planant sur leurs systèmes et leurs réseaux.
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Zetelbeleid

Het belang van de internationale rol van Brussel voor 
de welvaart en het imago van het land kan niet onderschat 
worden. De federale regering zal een strategisch beleid 
ontwikkelen in nauw overleg met alle betrokken partners, 
waaronder het Brussels Hoofdstedelijk Gewest. Vanuit 
de Kanselarij zal de federale regering ook het zetelbeleid 
strategisch inzetten in de internationale positionering van 
België. Het zetelbeleid vormt een integraal onderdeel 
van het buitenlands beleid.

De federale regering wil daarbij komen tot een efficiën-
ter en transparanter budgettair beheer. De FOD Kanselarij 
zal verder nauw samenwerken met het Interministerieel 
Comité Zetelbeleid, dat belast is met de uitvoering van dit 
beleid, en met de betrokken departementen. Die laatste 
blijven verantwoordelijk voor de uitvoering. Enkel het 
begrotingsbeheer valt onder de verantwoordelijkheid 
van de FOD Kanselarij.

Interne audit

De bevoegdheid inzake interne audit valt onder de 
bevoegdheid van de eerste minister maar ook on-
der de bevoegdheid van de minister bevoegd voor 
Ambtenarenzaken en de staatssecretaris bevoegd voor 
Begroting.

De Federale Interneauditdienst moet een strategische 
partnerrol spelen voor het Auditcomité van de federale 
overheid. Door de audits te richten op onderwerpen die 
strategisch relevant zijn, worden de toegevoegde waarde 
en de impact op de realisatie van de vooropgestelde 
objectieven verhoogd. Onderwerpen als cybersecurity, 
digitalisering, crisisbeheer en business continuïteit, HR, 
budgettering en good governance-aspecten staan voorop 
in het auditplan. De Interneauditdienst zal verder werken 
aan de professionalisering en uitbouw van de auditacti-
viteiten, conform de aanbevelingen van het Rekenhof.

Vanuit zijn transversale rol en via zijn aanbevelingen 
wordt de nadruk gelegd op de synergie, op de ver-

eenvoudiging van de processen en de verhoging van 
de maturiteit op het vlak van organisatie- en risicobe-
heersing binnen de entiteiten. De verdere afstemming 
tussen de verschillende controleactoren in het licht van 
de “single audit”-principes moet de efficiënte benutting 
van de middelen waarborgen en de administratieve last 
van de controleactiviteiten bij de doorgelichte entiteit 
verminderen.

Politique de siège

L’importance du rôle international de Bruxelles pour la 
prospérité et l’image du pays ne peut être sous-estimée. 
Le gouvernement fédéral élaborera une politique straté-
gique en étroite concertation avec tous les partenaires 
concernés, y compris la Région de Bruxelles-Capitale. 
Depuis la Chancellerie, le gouvernement fédéral déploiera 
la politique de siège de manière stratégique au profit du 
positionnement international de la Belgique. La politique 
de siège fera partie intégrante de la politique étrangère.

Le gouvernement fédéral veut parvenir à une gestion 
budgétaire plus efficace et plus transparente. Le SPF 
Chancellerie continuera à travailler en étroite collabo-
ration avec le Comité interministériel de la Politique de 
Siège, qui est chargé de la mise en œuvre de cette 
politique, et avec les départements concernés. Ceux-ci 
resteront responsables de la mise en œuvre. Seule la 
gestion budgétaire relève de la responsabilité du SPF 
Chancellerie.

Audit interne

L’audit interne relève de la compétence du premier 
ministre, mais également de celle de la ministre de la 
Fonction publique et de la Secrétaire d’État au Budget.

Le Service fédéral d’audit interne doit jouer un rôle 
de partenaire stratégique pour le Comité d’audit de 
l’administration fédérale. Axer les audits sur des sujets 
stratégiquement pertinents permet d’accroître la valeur 
ajoutée et l’impact sur la réalisation des objectifs fixés. 
Des sujets tels que la cybersécurité, la numérisation, 
la gestion de crise et la continuité des activités, les RH, 
la budgétisation et les aspects de bonne gouvernance 
occupent dès lors une place de choix dans le plan 
d’audit. Le Service fédéral d’audit interne poursuivra la 
professionnalisation et le développement des activités 
d’audit, conformément aux recommandations de la Cour 
des comptes.

Par son rôle transversal et au travers de ses recom-
mandations, l’accent est mis sur la synergie, la simplifi-

cation des processus et l’accroissement de la maturité 
en termes de gestion de l’organisation et des risques au 
sein des entités. Une plus grande harmonisation entre les 
différents acteurs du contrôle, à la lumière des principes 
du “single audit”, devrait garantir l’utilisation efficace 
des ressources et réduire la charge administrative des 
activités de contrôle au sein de l’entité contrôlée.
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Overheidsopdrachten

In het kader van de relance zullen de overheden 
in belangrijke mate een beroep doen op overheids-
opdrachten. De regering wil de overheidsopdrachten 
kwalitatief verbeteren, met meer aandacht voor ethi-
sche, sociale en milieuclausules. Zij zal ook inzetten op 
een grotere transparantie en efficiëntie, waardoor het 
aantal beroepen zou moeten afnemen en de uitvoering 
dus ook minder vertraging zal oplopen. De wet op de 
overheidsopdrachten zal worden geëvalueerd en in die 
zin worden aangepast. Voorts moet de toegang van de 
kmo’s tot overheidsopdrachten worden verbeterd door er 
de voormelde clausules in te doen opnemen, maar ook 
door de aanbesteders ter zake meer bewust te maken en 
de bijbehorende administratieve lasten te verminderen.

Communicatie

De federale regering zal tot slot waken over de strate-

gische benadering van haar communicatie. Bijzondere 
aandacht wordt besteed aan de positie en de rol van 
ons land in Europa en de wereld. De strategie wordt 
gevoerd in functie van de verschillende Belgische of 
buitenlandse doelgroepen alsook volgens de beoogde 
geografische zones.

De campagne “België. Eigenzinnig fenomenaal” 
werd in 2017 opgestart. Gelet op de algemene positieve 
resultaten zal ze door de regering verdergezet worden. 
Deze campagne beoogt het imago en de reputatie van 
België verder te herstellen en te versterken, in eigen 
land en in het buitenland. Ze stelt de troeven van België 
in de kijker, in het bijzonder op economisch, sociaal 
en cultureel vlak. De inhoudelijke benadering van de 
campagne zal geëvalueerd worden in het licht van een 
globale communicatiestrategie van de regering.

II. — BESPREKING

A. Vragen en opmerkingen van de leden

De heer Peter De Roover (N-VA) betreurt de laattijdige 
indiening van de beleidsverklaring, alsook de beknopte 
inhoud ervan. Hij bespreekt enkele van de topics die in 
het document aan bod komen.

Er wordt gesteld dat de federale regering de komende 
legislatuur een grondige hervorming zal voorbereiden 
van de staatsstructuren. Dit voornemen is vrijblijvend 
en toont weinig engagement. De nood aan homogene 
bevoegdheidspakketten ten dienste van de burgers 
wordt bijvoorbeeld niet beklemtoond. De fractie van 

Marchés publics

Dans le cadre de la relance, les pouvoirs publics auront 
largement recours aux marchés publics. Le gouverne-
ment entend améliorer la qualité des marchés publics, 
en réservant une plus grande attention aux clauses 
éthiques, sociales et environnementales. Il s’attachera 
aussi à une transparence et à une efficacité accrues, ce 
qui devrait faire reculer le nombre de recours et, partant, 
les retards d’exécution. La loi sur les marchés publics 
sera évaluée et adaptée en ce sens. L’accès des PME 
aux marchés publics doit aussi encore être amélioré à 
la fois en intégrant les clauses précitées mais aussi en 
sensibilisant davantage les adjudicateurs et en réduisant 
les charges administratives y afférentes.

Communication

Le gouvernement veillera enfin à l’approche stratégique 

de sa communication, en portant une attention particu-
lière à la position et au rôle de notre pays en Europe 
et dans le monde. La stratégie sera menée en fonction 
des différents groupes cibles belges et étrangers, ainsi 
que des zones géographiques visées.

La campagne “La Belgique. Autrement phénoménale.” 
a été lancée en 2017. Au vu des résultats globalement 
positifs, le gouvernement a décidé de la poursuivre. 
Cette campagne vise à redorer et à renforcer l’image 
et la réputation de la Belgique dans notre pays et à 
l’étranger. Elle met les atouts de la Belgique en avant 
et en particulier sur les plans économique, social et 
culturel. Le contenu de la campagne sera évalué à la 
lumière d’une stratégie de communication globale du 
gouvernement.

II. — DISCUSSION

A. Questions et observations des membres

M. Peter De Roover (N-VA) déplore la présentation 
tardive de l’exposé d’orientation politique et de sa syn-
thèse. Il évoque ensuite certains des thèmes abordés 
dans le document.

On lit notamment que le gouvernement fédéral pré-
parera, au cours de la législature à venir, une réforme 
approfondie des structures de l’État. Cette intention est 
non contraignante et témoigne d’un engagement limité. 
C’est ainsi par exemple que la nécessité de disposer 
de blocs de compétences homogènes au service des 
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de spreker dient daartoe bijgevolg een aanbeveling in 
(aanbeveling nr. 2).

Er wordt tevens verwezen naar nieuwe participatievor-
men en burgerinitiatieven. Op dat punt past de opmerking 
dat de Kamerleden de verkozen vertegenwoordigers 
van het volk zijn, en dus hoe dan ook een belangrijkere 
rol moeten spelen dan bijvoorbeeld uitgelote burgers. 
Initiatieven zoals burgerpanels klinken goed, maar vor-
men niet de essentie van een democratie: de legitimatie 
van de macht ligt in de eerste plaats bij de resultaten 
van de stembusgang.

Vervolgens wordt gepleit voor de uitvoering van het 
Nationaal Pact voor strategische investeringen. Een der-
gelijk plan werd reeds geïnitieerd door voormalig premier 
Michel. Het is een goed initiatief, dat weliswaar oog moet 
hebben voor de bestaande bevoegdheidsverdelingen. 
Wordt dat plan op begrotingsvlak een optelsom van de 
inspanningen op de diverse bevoegdheidsniveaus, dat 
met een Belgisch sausje wordt overgoten, of gaat het 
veeleer om federale initiatieven? Welke middelen worden 
daar tegenover geplaatst?

Terecht wordt het thema van de brexit aangesne-
den. De EU voorziet een bedrag van 5 miljard euro als 
tegemoetkoming aan de meest getroffen regio’s. In 
geval van een “no deal” bedragen de exportverliezen 
3,2 miljard euro, en in het geval van een deal nog steeds 
1,6 miljard euro. De meest getroffen sectoren in België 
zijn die van het transport, de kunststoffen, de minerale 
producten en het textiel. Uit cijfers van het Instituut voor 
de Nationale Rekeningen blijkt dat de handel vanuit 
Vlaanderen goed is voor 90 % van de export naar het 

Verenigd Koninkrijk. Vlaanderen zal door de brexit dus 
het zwaarst getroffen worden. De fractie van de spreker 
vraagt aan de eerste minister dat het engagement wordt 
genomen dat de verdeling van de Belgische middelen 
uit dat Europees fonds in verhouding zullen staan tot de 
geleden verliezen. De N-VA dient daartoe een aanbeve-
ling in (aanbeveling nr. 4).

Cyberveiligheid krijgt terecht heel wat aandacht in de 
beleidsverklaring. Dat dit een zeer ernstige uitdaging is, 
blijkt onder meer uit de vele phishingberichten die de 
burgers dezer dagen ontvangen. Dat er nog werk aan 
de winkel is, blijkt bijvoorbeeld uit de vaststelling dat de 
website cybersecurityscan.be, die de FOD Economie 
aan bedrijven aanbeveelt om hun cyberveiligheid te 
toetsen, niet bereikbaar is.

Welk beleid zal de federale regering voeren bij de 
invoering van het 5G-netwerk, en in het bijzonder in 
het Brussels Gewest? De uitrol daarvan is immers niet 

citoyens n’est pas soulignée. C’est dans cet esprit que 
le groupe de l’intervenant présente une recommanda-
tion (n° 2).

Il est également fait référence à de nouvelles formes 
de participation et d’initiatives citoyennes. Sur ce point, il 
convient de noter que les députés sont les représentants 
élus du peuple et qu’ils devraient donc en tout cas jouer 
un rôle plus important que, par exemple, des citoyens tirés 
au sort. Des initiatives telles que les panels de citoyens 
passent pour de bonnes idées mais ne constituent pas 
l’essence d’une démocratie: la légitimité du pouvoir se 
fonde avant tout sur les résultats des urnes.

Le gouvernement préconise ensuite la mise en œuvre 
du Pacte national pour les investissements stratégiques. 
Un tel plan a déjà été lancé par l’ancien premier ministre 
Michel. C’est une bonne initiative, qui doit toutefois tenir 
compte de la répartition actuelle des compétences. Sur 
le plan budgétaire, ce plan sera-t-il la somme des efforts 
consentis aux différents niveaux de pouvoir, nappée 
d’une “petite sauce belge”, ou est-il plutôt ici question 
d’initiatives fédérales? Quels moyens seront mobilisés 
à cet égard?

L’intervenant estime que c’est à juste titre que le thème 
du Brexit est abordé. L’UE prévoit une compensation de 
5 milliards d’euros pour les régions les plus touchées. 
En cas de “no deal”, les pertes à l’exportation s’élève-
ront à 3,2 milliards d’euros, contre 1,6 milliard d’euros 
en cas d’accord. Les secteurs les plus touchés en 
Belgique sont le transport, les matières plastiques, les 
produits minéraux et le textile. Les chiffres de l’Institut des 
comptes nationaux montrent que le commerce flamand 
représente 90 % des exportations vers le Royaume-Uni. 

La Flandre sera donc la plus touchée par le Brexit. Le 
groupe de l’intervenant demande au premier ministre 
de s’engager à ce que la répartition au niveau belge des 
ressources issues de ce fonds soit proportionnelle aux 
pertes subies. La N-VA soumet une recommandation 
à cet effet (n° 4).

L’exposé d’orientation politique accorde, à juste titre, 
une place importante à la cybersécurité. Les nombreux 
messages de phishing que les citoyens reçoivent ces 
jours-ci montrent clairement qu’il s’agit d’un défi très 
sérieux. L’inaccessibilité actuelle du site web cyberse-
curityscan.be, que le SPF Économie recommande aux 
entreprises pour vérifier leur cybersécurité, montre qu’il 
reste du pain sur la planche.

Quelle sera la politique du gouvernement fédéral lors de 
la mise en œuvre du réseau 5G, et plus particulièrement 
dans la Région de Bruxelles-Capitale? Son déploiement 
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onbelangrijk voor de aantrekkelijkheid van België in het 
kader van het zetelbeleid.

In verband met de strategische communicatie en de 
campagne “België. Eigenzinnig fenomenaal” stelt zich 
de vraag naar de aandacht voor de institutionele realiteit. 
Hopelijk spelen in die campagnes niet enkel frieten, bier 
en chocolade een rol als uithangbord.

Er is de ambitie om de samenwerkingsakkoorden 
van 1994 inzake het buitenlands beleid op te frissen. De 
fractie van de spreker vraagt aan de hand van een aan-
beveling dat daaromtrent enige haast wordt gemaakt. De 
deelname van de deelstaten aan de Belgische delegatie 
aan de Europese Raad mag immers verder gaan dan 
de huidige praktijk van enkel een debriefing. Een meer 
structurele oplossing verdient dus zeker aanbeveling 
(aanbeveling nr. 22).

Voorts beveelt de N-VA aan dat de federale regering 
het proces van politieke vernieuwing inleidt door ervoor 
te zorgen dat de budgetten voor regeringskabinetten de 
komende jaren verminderen tot minstens het niveau van 
de regering Michel I (aanbeveling nr. 3).

De eerste minister heeft bij zijn inleiding verwezen 
naar het Europees herstelplan. In de begroting wordt 
over de gehele legislatuur een bedrag van 1 miljard euro 
voorzien. Hoe is men tot dat bedrag gekomen? Wat is 
beoogde verdeling tussen de diverse begunstigden?

Tot slot stelt de heer De Roover zijn mondelinge 
vraag nr. 10233. Hoe zal gezorgd worden voor een stevige 
juridische basis voor de genomen coronamaatregelen? 
Thans worden zeer ingrijpende maatregelen genomen 
bij ministerieel besluit. Prominente grondwetspecialisten 
vrezen dat die besluiten voor de rechtbank niet overeind 
zullen blijven, en dat de werkmethode met ministeriële 
besluiten niet de juiste is. Hoe zal het risico worden weg-
genomen dat de ministeriële besluiten als onvoldoende 
wettelijke basis zullen worden beoordeeld? In Nederland 
wordt bijvoorbeeld bij wet geregeld welke maatregelen 
de regering er al dan niet kan nemen.

De heer Kristof Calvo (Ecolo-Groen) geeft aan dat een 

latere bespreking van de beleidsverklaring het voordeel 
biedt dat reeds een aantal elementen kunnen worden 
getoetst aan de werkelijkheid. De federale regering 
heeft alvast een goede start gemaakt. Zij heeft gezorgd 
voor rust en stabiliteit. Het debat tussen meerderheid 
en oppositie verloopt in tussentijd al een pak serener.

De aanpak van de coronaviruscrisis wordt onder 
deze federale regering gekenmerkt door meer eenheid 
en meer duidelijkheid. Zijn er nog verbeterpunten die 

n’est en effet pas sans importance pour l’attractivité de 
la Belgique dans le cadre de la politique de siège.

En ce qui concerne la communication stratégique et 
la campagne “La Belgique. Autrement phénoménale” 
se pose la question de l’attention portée aux réalités 
institutionnelles. Il faut espérer que les frites, la bière 
et le chocolat ne sont pas les seules enseignes dans 
ces campagnes.

L’ambition est d’actualiser les accords de coopé-
ration de 1994 en matière de politique étrangère. Le 
groupe de l’intervenant demande, par le biais d’une 
recommandation, que l’on se hâte dans ce dossier. La 
participation des entités fédérées à la délégation belge 
au Conseil européen peut en effet aller plus loin que la 
pratique actuelle d’un simple débriefing. Une solution 
plus structurelle est donc certainement recommandée 
(recommandation n° 22).

En outre, la N-VA recommande au gouvernement 
fédéral d’engager le processus de renouveau politique en 
veillant à ce que les budgets des cabinets gouvernemen-
taux des prochaines années soient réduits au moins au 
niveau du gouvernement Michel I (recommandation n° 3).

Dans son exposé introductif, le premier ministre a fait 
référence au plan de relance européen. Le budget prévoit 
un montant d’un milliard d’euros pour l’ensemble de la 
législature. Comment ce chiffre a-t-il été obtenu? Quelle 
est la répartition prévue entre les différents bénéficiaires?

Enfin, M. De Roover pose sa question orale n° 10233. 
Comment une solide base juridique sera-t-elle établie 
pour les mesures prises pour lutter contre le coronavirus? 
Actuellement, des mesures très lourdes de conséquences 
sont prises par arrêté ministériel. D’éminents constitu-
tionnalistes craignent que ces décisions ne tiennent 
pas devant les tribunaux et que la méthode des arrêtés 
ministériels ne soit pas la bonne. Comment éliminer le 
risque que les arrêts ministériels soient jugés comme 
une base juridique insuffisante? Aux Pays-Bas, par 
exemple, la loi règle les mesures que le gouvernement 
peut ou ne peut pas prendre.

M. Kristof Calvo (Ecolo-Groen) indique qu’une dis-

cussion ultérieure de l’exposé d’orientation politique a 
l’avantage de pouvoir déjà confronter un certain nombre 
d’éléments à la réalité. Le gouvernement fédéral a déjà 
pris un bon départ. Il a assuré la sérénité et la stabilité. 
Entre-temps, le débat entre la majorité et l’opposition 
est devenu beaucoup plus serein.

La lutte contre la crise du coronavirus sous ce gou-
vernement fédéral est caractérisée par une plus grande 
unité et une plus grande clarté. Y a-t-il encore des 



1578/013DOC 5512

C H A M B R E   3 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2020 2021 K A M E R • 3 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

die eenheid verder ten goede kunnen komen? Er zal 
in elk geval nood zijn aan voldoende maatschappelijk 
debat over de vaccinatiestrategie. Uit de beslissingen 
ter zake blijkt alvast dat daar de nodige aandacht aan 
zal worden besteed. Zijn daaromtrent al concrete mo-
daliteiten vastgelegd? De communicatie zal heel wat 
eerlijkheid en authenticiteit vergen. Daarin is zeker ook 
een faciliterende rol weggelegd voor het Parlement.

Ecolo-Groen heeft zich steeds een constructieve 
partner getoond in het verhaal van het Nationaal Pact 
voor strategische investeringen. Hopelijk zorgt de huidige 
gezondheidscrisis ervoor dat de moeilijke institutionele 
context waarin het pact vorm moet krijgen, kan worden 
overstegen. De nood aan een dergelijk investeringsplan 
staat buiten kijf. De beleidsverklaring en -nota hernemen 
de uitgangspunten van het plan dat door voormalig eerste 
minister Michel is opgestart. Die hebben uiteraard hun 
verdiensten, maar de heer Calvo vraagt tegelijk om de 

focus zo veel mogelijk te leggen op de domeinen die in 
de lijn liggen van de Europese Green Deal.

Voorts worden een aantal elementen uit het regeerak-
koord (de versterkte rol van de federale participatie- en 
investeringsmaatschappijen, de rol van de private sector 
en van de financiële sector, enz.) hernomen. Het element 
van het belang van de betrokkenheid van de individu-
ele Belg bij het Pact wordt niet uitdrukkelijk vermeld, 
maar is wel van cruciaal belang, en dat in de vorm van 
de mobilisering van het spaargeld. Elke Belg moet de 
mogelijkheid krijgen om aandeelhouder te worden van 
dat toekomstplan.

Daarnaast komt het erop aan om vanaf het begin 
voldoende ambitieus te zijn op het vlak van het volume. 
De lange termijndoelstelling van 2030 is goed, maar 
tegelijk moet op korte termijn een zo groot mogelijk 
investeringsvolume worden gerealiseerd. Daartoe moet 
de ruimte die de Europese begrotingsregels bieden 
maximaal worden benut. Vanaf 2021 moeten de federale 
publieke investeringen worden opgekrikt.

Het moet de ambitie zijn om maximaal te streven naar 
één plan met gedeelde doelstellingen die vertaald worden 
in concrete projecten, en dat in samenwerking met het 
middenveld en het bedrijfsleven. Het komt er op aan de 
verschillende plannen zo veel mogelijk te verbinden en 
tot een coherent geheel te maken. Dat geheel mag best 
overgoten worden met een Belgisch sausje.

Bij dit alles is het van belang om inclusief te werken. 
Het probleem van het Pact onder Michel I was de vrij 
eenzijdige aansturing van het project door een klein 
strategisch comité. Er is nood aan meer inclusiviteit, en 

améliorations qui pourraient renforcer cette unité? En 
tout état de cause, il sera nécessaire de mener un 
débat social suffisant sur la stratégie de vaccination. 
Les décisions prises à cet égard montrent déjà que 
l’attention nécessaire sera accordée à cette question. 
Des modalités concrètes ont-elles déjà été fixées à cet 
égard? La communication exigera beaucoup d’honnêteté 
et d’authenticité. Le Parlement a certainement aussi un 
rôle de facilitateur à jouer dans ce domaine.

Ecolo-Groen s’est toujours montré un partenaire 
constructif dans le dossier du Pacte national pour les 
investissements stratégiques. Il faut espérer que la 
crise sanitaire actuelle permettra de transcender le dif-
ficile contexte institutionnel dans lequel il doit prendre 
forme. La nécessité d’un tel plan d’investissement est 
incontestable. L’exposé d’orientation politique et la note 
de politique générale réitèrent les principes du plan 
initié par l’ancien premier ministre Michel. Ceux-ci ont 
bien sûr leurs mérites, mais en même temps, M. Calvo 

demande que l’accent soit mis autant que possible sur 
les domaines qui s’inscrivent dans la ligne du Green 
Deal européen.

En outre, un certain nombre d’éléments de l’accord de 
gouvernement (le rôle renforcé des sociétés fédérales 
de participations et d’investissement, le rôle du secteur 
privé et du secteur financier, etc.). L’élément de l’impor-
tance de l’implication du Belge individuel dans le Pacte 
n’est pas explicitement mentionné, mais il est d’une 
importance cruciale sous la forme de la mobilisation 
de l’épargne. Chaque Belge doit avoir la possibilité de 
devenir actionnaire de ce plan d’avenir.

En outre, il est important d’être dès le départ suffi-
samment ambitieux en termes de volume. L’objectif à 
long terme de 2030 est bon, mais il faut en même temps 
atteindre un volume d’investissement maximum à court 
terme. À cette fin, il convient d’utiliser au maximum la 
marge de manœuvre offerte par les règles budgétaires 
européennes. L’investissement public fédéral doit être 
augmenté à partir de 2021.

L’ambition doit être de tendre autant que possible 
vers un plan unique avec des objectifs communs qui 
se traduisent en projets concrets, et ce en coopération 
avec la société civile et le monde économique. Il s’agit de 
relier autant que possible les différents plans et d’en faire 
un ensemble cohérent, de préférence à la sauce belge.

Il est à cet égard important de travailler de manière 
inclusive. Le problème du Pacte sous le gouvernement 
Michel I était la gestion plutôt unilatérale du projet par un 
petit comité stratégique. Il est nécessaire d’en renforcer 
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daarbij moet gekeken worden naar de deelstaten, de 
vakbonden, de milieubewegingen, de consumentenor-
ganisaties en de lokale besturen. Er moet zeker worden 
nagedacht over de vraag hoe de federale overheid een 
betere partner kan zijn van de lokale besturen op het 
vlak van investeringen. Het zou bijvoorbeeld een goed 
idee zijn om de eerstvolgende nationale burgemeesters-
conferentie in het Parlement te wijden aan het nationaal 
investeringsplan.

Voorts is de heer Calvo tevreden dat de Nationale 
Veiligheidsraad stilaan opnieuw zijn normale rol begint 
te spelen. Hij was inmiddels een nieuwe soort wekelijkse 
Ministerraad geworden. Het is goed dat de Nationale 
Veiligheidsraad thans opnieuw wordt herleid tot zijn 
kernopdracht, en dat er net zoals voorheen voor geop-
teerd lijkt te worden dat het Overlegcomité geldt als het 
platform voor overleg over de strijd tegen het coronavirus. 
Wat is het standpunt van de eerste minister hierover?

De spreker spoort de eerste minister aan om volun-

tarisme te tonen op het vlak van het zetelbeleid. Ook 
daar mag een Belgisch sausje over. Het merk België 
mag uitgedragen worden als land dat openstaat voor 
wat in de wereld gebeurt. Daartoe behoort ook een actief 
beleid rond evenementen. Een samenleving heeft nu 
eenmaal nood aan gezamenlijke belevingsmomenten. 
De ambitie om bijvoorbeeld gastheer te zijn van een 
klimaatconferentie zou kunnen worden gecombineerd 
met het Belgisch EU-voorzitterschap in 2024. Andere 
voorbeelden zijn een belangrijk sportief of cultureel 
evenement.

De federale overheid moet ook samen met de deel-
staten een plek kunnen creëren waar wordt nagedacht 
over de aanpak van maatschappelijke uitdagingen, zoals 
de promotie van de meertaligheid van de burgers. Er 
kan wel degelijk heel wat gebeuren met respect voor 
de bevoegdheden van de deelstaten.

Verder is het positief dat wordt nagedacht over 
de communicatiestrategie van de federale overheid. 
Eenvormigheid en herkenbaarheid moeten daarbij de 
kernwoorden zijn. Bij die communicatie moeten uiter-
aard het land en de instellingen centraal staan, en niet 
de politici of hun politieke partijen. Die houding wordt 
gelukkig inmiddels reeds aangenomen bij de commu-
nicatie over de coronamaatregelen.

Tot slot formuleert de heer Calvo nog enkele aan-
dachtspunten. De democratische vernieuwing wordt 
inmiddels al door een aantal ministers ter harte genomen. 
Het verdient aanbeveling dat ook de eerste minister zijn 
rol speelt ten aanzien van het thema. Daartoe behoort 

le caractère inclusif en se tournant vers les entités 
fédérées, les syndicats, les mouvements environne-
mentaux, les organisations de consommateurs et les 
administrations locales. Il faut certainement réfléchir à 
la manière dont les autorités fédérales peuvent être un 
meilleur partenaire pour les autorités locales en termes 
d’investissements. Il serait par exemple intéressant de 
consacrer au Plan d’investissement national la prochaine 
conférence nationale des bourgmestres au Parlement.

M. Calvo se réjouit également que le Conseil natio-
nal de sécurité recommence progressivement à jouer 
son rôle normal. Il était devenu une nouvelle sorte de 
Conseil des ministres hebdomadaire. Il est bon que le 
Conseil national de sécurité soit à nouveau ramené à 
son mandat principal et que, comme auparavant, on 
semble avoir opté pour un Comité de concertation appelé 
à servir de plate-forme de de concertation à propos de 
la lutte contre le coronavirus. Quel est le point de vue 
du premier ministre à ce sujet?

L’intervenant incite le premier ministre à faire preuve 
de volontarisme en ce qui concerne la politique de 
siège. Ce point peut également être abordé à la sauce 
belge. La marque “Belgique” peut être diffusée en pré-
sentant notre pays comme étant ouvert à ce qu’il se 
passe dans le monde. Pour cela, il faut aussi mener 
une politique active en matière d’événements. Une 
société a besoin d’événements collectifs. L’ambition, 
par exemple, d’accueillir une conférence sur le climat 
pourrait être combinée avec la présidence belge de l’UE 
en 2024. D’autres exemples sont un événement sportif 
ou culturel important.

L’autorité fédérale doit aussi pouvoir, en collaboration 

avec les entités fédérées, créer un lieu où l’on réfléchira 
à la manière de relever des défis sociaux, comme la 
promotion du multilinguisme des citoyens. On peut 
vraiment faire beaucoup de choses dans le respect des 
compétences des entités fédérées.

Il est ensuite positif que l’on réfléchisse à la stratégie 
de communication des autorités fédérales. L’uniformité 
et le caractère reconnaissable doivent être les mots clés 
en la matière. Dans le cadre de cette communication, 
le pays et les institutions doivent bien sûr occuper une 
place centrale, et pas les responsables politiques ou leurs 
partis. Cette attitude a heureusement entre-temps déjà 
été adoptée lors de la communication sur les mesures 
de lutte contre le coronavirus.

Enfin, M. Calvo attire encore l’attention sur quelques 
points. Le renouveau démocratique a, dans l’intervalle, 
déjà été pris à cœur par plusieurs ministres. Il se recom-
mande que le premier ministre joue également son rôle 
concernant ce thème. À cet égard, il convient de tenir 
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het oog hebben voor de opmerkingen over de omvang 
van de kabinetten of de medewerkers van oud-ministers.

Op dit ogenblik is de volledige omvang van de sociale 
impact van de coronacrisis nog niet gekend. Voor deze 
federale regering zal de aandacht voor de sociale kwestie 
de grootste uitdaging vormen. De armoedecijfers zijn 
voor een land als België onaanvaardbaar. De corona-
crisis heeft de sociale tegenstellingen nog sterker in de 
verf gezet. Waar nodig, zal het regeerakkoord moeten 
worden aangevuld met extra maatregelen.

Terecht besteedt de eerste minister prioritair aandacht 
aan de aanpak van de coronacrisis en de sociaaleco-
nomische gevolgen ervan, aan de hervormingen onder 
het EU-voorzitterschap en aan de strategische doelstel-
lingen voor 2030. Deze ambities tonen aan dat deze 
regering vanaf de eerste dag een hervormingsregering 
wil zijn. Bij het initiëren van die grote hervormingen zal 
het Parlement zeker zijn rol kunnen spelen.

De heer Daniel Senesael (PS) stelt vast dat de beleids-
verklaring verscheidene punten van het regeerakkoord 
trouw overneemt.

Het spreekt voor zich dat de spreker zijn opmerkingen 
op de aanpak van de gezondheidscrisis voorbehoudt 
aan de commissie voor Gezondheid of aan de bijzondere 
commissie COVID-19. Hij haalt niettemin een passage 
uit de beleidsnota aan, waarin het voornemen te lezen 
staat om de burgemeesters en gouverneurs “accuraat in 
hun opdracht [te] versterken” (DOC 55 1580/005, blz. 4). 
De fractie waartoe de spreker behoort, waardeert het dat 
de regering zich bekommert om de lokale overheden die 
zich gedurende deze crisis te lang in de steek gelaten 
hebben gevoeld, ofschoon ze zich in de vuurlinie be-
vonden. Ze werden aan hun lot overgelaten en werden 
verzocht een situatie die altijd maar complexer werd, 
zo goed mogelijk aan te pakken. De spreker hoopt dat 
deze passage in de nota geïnterpreteerd mag worden 
als een breuk met het recente verleden.

De samenwerking met de deelstaten wordt eveneens 
aangehaald. Zijn vormen de eerste lijn in de aanpak van 
deze crisis. In zijn beleidsnota onderstreept de eerste 
minister dat zij steun zullen krijgen bij het beheer van 
hun data (DOC 55 1580/005, blz. 5). Kan hij verduide-
lijken hoe hij deze steun concreet ziet en welke vorm 
de samenwerking met de deelstaten zal aannemen? 
Dezelfde vraag zou trouwens kunnen worden gesteld 
wat de mentale gezondheid betreft, een ander essentieel 
aspect dat in de beleidsnota wordt aangehaald.

compte des remarques sur l’ampleur des cabinets ou 
les collaborateurs des anciens ministres.

Actuellement, l’ampleur totale de l’impact social de 
la crise du coronavirus n’est pas encore connue. Pour 
ce gouvernement fédéral, l’attention qui doit être accor-
dée à la question sociale sera le plus grand défi. Les 
chiffres de pauvreté sont inacceptables pour un pays 
comme la Belgique. La crise du coronavirus a encore 
davantage mis l’accent sur les inégalités sociales. Là où 
c’est nécessaire, l’accord de gouvernement devra être 
complété par des mesures supplémentaires.

C’est à juste titre que le premier ministre accorde une 
attention prioritaire à la gestion de la crise du corona-
virus et de ses conséquences socioéconomiques, aux 
réformes pendant la présidence de l’UE et aux objectifs 
stratégiques pour 2030. Ces ambitions montrent que 
ce gouvernement souhaite être un gouvernement de 
réforme depuis le premier jour. Le parlement pourra 
certainement jouer son rôle lors de l’initiation de ces 
grandes réformes.

M. Daniel Senesael (PS) constate que l’exposé d’orien-
tation politique reprend fidèlement divers points de 
l’accord de gouvernement.

Concernant la gestion de la crise sanitaire, il est 
évident que l’intervenant réserve ses commentaires pour 
la commission de la Santé ou la commission spéciale 
COVID-19. Il relève toutefois un passage de la note 
de politique générale dans lequel on peut lire que les 
bourgmestres et les gouverneurs devront “renforcer leur 
mission de manière appropriée” (DOC 55 1580/005, p. 4). 
Le groupe auquel l’intervenant appartient apprécie que 
le gouvernement se soucie des autorités locales qui, trop 
longtemps au cours de cette crise, alors qu’elles sont en 
première ligne, se sont souvent senties abandonnées 
par le niveau fédéral. Elles ont été laissées à leur sort et 
priées de gérer au mieux une situation de plus en plus 
complexe. L’intervenant espère que ce passage de la 
note peut être interprété comme marquant une rupture 
avec ce passé récent.

La collaboration avec les entités fédérées est égale-
ment évoquée. Leur rôle est de tout premier plan dans 
la gestion de cette crise. Dans sa note de politique 
générale, le premier ministre souligne qu’un soutien 
leur sera apporté dans la gestion de leurs données 
(DOC 55 1580/005, p. 5). Peut-il préciser comment 
il envisage concrètement ce soutien et quelle forme 
prendra la coopération avec les entités fédérées? La 
même question pourrait d’ailleurs se poser lorsque la 
note évoque cet autre volet essentiel qu’est la question 
de la santé mentale.
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De spreker haalt vervolgens het zeer actuele thema 
van het vaccineren aan. De PS-fractie is blij met de 
aankondiging dat België zich daarvoor klaarmaakt en 
dat het vaccin gratis zal zijn. De spreker looft bij deze 
gelegenheid het werk dat de minister van Volksgezondheid 
en de deelstaten dienaangaande hebben gerealiseerd. 
Gezien de omvang van de pandemie moet het vaccin 
daadwerkelijk als een universeel publiek goed worden 
beschouwd en moet iedereen er toegang toe hebben. 
Het geldelijke aspect van deze toegang mag dus niet 
worden onderschat, wat uiteraard niet wil zeggen dat 
het onderzoek naar en de productie van deze vaccins 
niet billijk moeten worden vergoed.

De spreker stelt trouwens voor om nog verder te gaan 
en om dit punt op de agenda te zetten van de volgende 
bijzondere zitting van de Verenigde Naties in december. 
Elkeen moet onverkort toegang krijgen tot het middel 
waarmee hij of zij zich kan beschermen tegen deze 
pandemie, die de hele mensheid treft. Hij pleit er dan 

ook voor dat het vaccin zou worden beschouwd als een 
voor iedereen beschikbaar goed dat ten dienste staat 
van eenieders gezondheid en waarop dus geen octrooi 
kan rusten.

De heer Senesael snijdt vervolgens het thema van 
de economische relance aan. Voor de regering is die 
relance zo belangrijk dat een staatssecretaris de opdracht 
heeft gekregen er vorm aan te geven en te zorgen voor 
de tenuitvoerlegging ervan. Hij twijfelt er niet aan dat 
deze laatste en zijn team een krachtige motor voor de 
uitwerking van dit plan zullen vormen.

In dat verband heeft de Eerste minister in zijn beleids-
nota verwezen naar het Nationaal Pact voor Strategische 

Investeringen, dat door Charles Michel, de eerste minister 
van de vorige regering, was voorgesteld. De commis-
sie had trouwens de indieners van het oorspronkelijke 
verslag over dit pact uitgenodigd en gehoord. Hoever 
staat het met dat Pact en welke middelen werden eraan 
toegewezen? Er zou sprake zijn van een bedrag van 1 
miljard euro vanuit het federale niveau, maar er was nog 
onduidelijkheid over de herkomst van de fondsen. Hoe 
zit dat precies? Hoe ziet de eerste minister de inbedding 
van dat Pact in het toekomstige relanceplan?

Het regeerakkoord legt zichzelf de ambitieuze doel-

stelling op om tegen 2030 4 % van het bbp aan open-
bare investeringen te besteden. De fractie waartoe de 
spreker behoort is tevreden met deze beleidswijziging, 
die sterkt contrasteert met het besparingsdiscours van 
de afgelopen jaren. De spreker merkt op dat ook de 
gemeenten openbare investeringen doen. De vele las-
tenoverdrachten van het federale naar het lokale niveau 
wegen echter zwaar op de gemeentelijke financiën. Hij 
verwijst als voorbeeld naar het aandeel van de politie- en 

L’intervenant aborde ensuite la question très actuelle 
de la vaccination. Le groupe PS se réjouit de l’annonce 
que la Belgique s’organise et que le vaccin sera gra-
tuit. Il salue à cette occasion le travail du ministre de la 
Santé et des entités fédérées dans ce domaine. Face à 
l’ampleur de la pandémie, le vaccin doit véritablement 
être considéré comme un bien public universel, dont 
l’accès doit être garanti à tous et toutes. Le volet pécu-
niaire de cet accès ne peut donc pas être sous-estimé. 
Cela n’empêche pas évidemment la juste rétribution de 
la recherche et de la production de ces vaccins.

L’intervenant propose par ailleurs d’aller encore plus 
loin et de mettre ce point à l’ordre du jour de la prochaine 
session spéciale des Nations Unies de décembre. 
Chaque être humain doit pouvoir accéder pleinement au 
moyen de se protéger contre cette pandémie qui touche 
l’humanité toute entière. Il plaide dès lors pour que le 

vaccin soit inscrit dans le domaine public, sans brevet, 
au service de la santé de toutes et tous.

M. Senesael aborde ensuite la question de la relance. 
Pour le gouvernement, cette question est à ce point 
importante qu’un secrétaire d’État a été chargé de sa 
conception et de sa mise en œuvre. Il ne doute pas 
que ce dernier et son équipe constitueront un moteur 
puissant pour l’élaboration de ce plan.

À ce sujet, le premier ministre a évoqué, dans sa note, 
le Pacte National pour les Investissements Stratégiques 

qui avait été présenté par le premier ministre du précédent 
gouvernement, Charles Michel. La commission avait 
par ailleurs entendu les auteurs du rapport initial relatif 
à ce Pacte. Quel est l’état d’avancement de ce Pacte et 
quels sont les moyens qui y ont été dédiés? Un montant 
d’un milliard d’euros émanant du niveau fédéral avait 
été évoqué, mais le flou subsistait sur la provenance 
des fonds. Qu’en est-il? Comment le premier ministre 
envisage-t-il l’articulation entre ce Pacte et le plan de 
relance à venir?

L’accord de gouvernement fixe un objectif ambitieux 
de 4 % de PIB d’investissements publics d’ici à 2030. 
Le groupe auquel de l’intervenant appartient se dit 
satisfait de ce changement de politique qui contraste 
fortement avec le discours d’austérité de ces dernières 
années. L’intervenant observe que les communes sont, 
elles aussi, porteuses d’investissements publics. Or, 
de nombreux transferts de charges du fédéral vers le 
local pèsent lourdement sur les finances communales. 
Il cite à titre d’illustration le poids des zones de police 
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de hulpverleningszones in de begroting. Die lasten 
beknotten hun investeringsmogelijkheden enorm. Hij 
hoopt dat de regering aandacht zal hebben voor deze 
situatie en dat ze zal trachten het voor de gemeenten 
mogelijk te maken om deel te nemen aan het nastreven 
van deze 4 %-doelstelling.

Wat de overheidsopdrachten betreft, juicht de heer 
Senesael de ambitie toe om meer gewicht te geven 
aan de sociale en ethische clausules en aan de milieu-
clausules. Kan de minister de timing meegeven van de 
tenuitvoerlegging van deze maatregel, alsook informatie 
verstrekken over de manier waarop hij van plan is het 
wettelijk kader daaraan aan te passen?

Het Centrum voor Cybersecurity België en de herop-
flakkering van de cybercriminaliteit vormen een ander 
aandachtspunt. Er moeten middelen worden uitgetrok-
ken om deze te bestrijden. In het verleden heeft de 
PS-fractie immers al vaak gewezen op de moeilijkheden 
bij het aanwerven van technische profielen voor het 
Centrum. Nochtans beschikken naast de Kanselarij 
andere departementen over bevoegdheden op het vlak 
van cyberveiligheid, die in het kader van een omvattende 
strategie zouden kunnen worden ingezet. Welke vorm van 
overleg zal er met deze departementen worden opgezet?

Tot slot onderstreept de beleidsnota, wat de Nationale 
Veiligheidsraad betreft, dat de regering zal blijven uit-
voering geven aan de “betrokken” aanbevelingen van 
de parlementaire onderzoekscommissie over de terro-
ristische aanslagen. De spreker verbaast zich enigszins 
over deze formulering, die de indruk wekt dat men het 
algehele evenwicht van de aanbevelingen terzijde zou 
kunnen schuiven. De spreker twijfelt niet aan het gezond 

verstand waarvan de regering bij het nastreven van deze 
doelstelling blijk zal geven, maar onderstreept dat de 
parlementsleden die betrokken waren bij de werkzaam-
heden van deze commissie waakzaam zullen blijven. 
Meer concreet: hoe zal het overleg met de ministers 
wier bevoegdheden verband houden met het Nationaal 
Veiligheidsplan (met name Binnenlandse Zaken, Justitie 
en Defensie) worden georganiseerd?

Mevrouw Barbara Pas (VB) beklemtoont op haar 
beurt de laattijdigheid en de beknoptheid van de be-
leidsverklaring. Een beknopte tekst is op zich niet on-
overkomelijk, op voorwaarde dat hij de essentie bevat. 
In dit geval ontbreken echter wezenlijke elementen. Een 
reeks aanbevelingen van haar hand moet daarom voor 
noodzakelijke aanvullingen en weglatingen zorgen.

De spreekster deelt het oordeel van de heer Calvo 
over de succesvolle opstart van de federale regering 
geenszins, en heeft geen boodschap aan een federale 

et de secours dans les budgets. Ces charges limitent 
fortement leur capacité d’investissement. Il espère que 
le gouvernement sera attentif à cette situation et qu’il 
aura à cœur de permettre aux communes de retrouver 
les moyens de participer à la poursuite de cet objectif 
de 4 %.

Concernant les marchés publics, M. Senesael salue 
l’ambition de donner une place plus importante aux 
clauses sociales, éthiques et environnementales. Le 
premier ministre peut-il communiquer le calendrier de 
mise en œuvre de cette mesure ainsi que des infor-
mations quant à la façon dont il entend faire évoluer le 
cadre législatif?

Un autre point d’attention concerne le Centre Belge 

de Cybersécurité et la recrudescence de la cybercri-
minalité. Il est essentiel de se doter des moyens pour 
la combattre. Or, par le passé, le groupe PS a souvent 
dénoncé les difficultés de recrutement de profils tech-
niques pour le Centre. Pourtant, d’autre départements 
que la Chancellerie disposent de compétences dans le 
domaine cyber qui pourraient être mises à profit dans le 
cadre d’une stratégie globale. Quelle concertation sera 
mise en place avec ces départements?

Enfin, à propos du Conseil National de Sécurité, le 
texte de la note de politique générale souligne que le 
gouvernement continuera à mettre en œuvre les recom-
mandations “pertinentes” de la commission d’enquête 
parlementaire sur les attaques terroristes. L’intervenant 
s’étonne quelque peu de la formulation qui donne l’im-
pression que l’on pourrait faire l’impasse sur l’équilibre 
global de ces recommandations. L’intervenant ne doute 

pas du discernement dont fera preuve le gouvernement 
dans la poursuite de cet objectif mais souligne que les 
parlementaires qui se sont impliqués dans les travaux 
de cette commission resteront vigilants. Concrètement, 
comment s’organisera la concertation avec les ministres 
dont les compétences touchent au Plan National de 
Sécurité (Intérieur, Justice et Défense, notamment)?

Mme Barbara Pas (VB) souligne à son tour le retard 
avec lequel l’exposé d’orientation politique a été déposé 
et sa concision. Un texte concis n’est pas un problème 
insurmontable en soi, à condition qu’il contienne les 
éléments essentiels. En l’occurrence, certains éléments 
essentiels sont cependant absents. Elle formule dès 
lors une série de recommandations en vue de veiller 
aux ajouts et suppressions nécessaires.

L’intervenante ne partage aucunement l’avis de 
M. Calvo sur le succès des débuts du gouvernement 
fédéral, et n’a que faire d’un gouvernement fédéral qui 
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regering die een verhaal brengt. Wel is er nood aan 
concrete maatregelen die de burger ten goede komen.

Wat de aanpak van de coronacrisis betreft, geeft de 
eerste minister aan de aanbevelingen van de bijzondere 
commissie ter harte te zullen nemen. Er wordt best niet 
te hard gerekend op die aanbevelingen, aangezien de 
werking van die commissie zeer te wensen overlaat. Wel 
interessant was de hoorzitting in die commissie van heer 
Richard Horton, die hoofdredacteur is van The Lancet. 
Hij stelde onomwonden dat België veel te laat heeft 
gereageerd, en dat een tijdige reactie heel wat doden 
had kunnen voorkomen. Als de eerste minister in zijn 
beleidsverklaring een aanzet wil geven tot de aanpak van 
de COVID-19-epidemie, is het aangewezen dat daarin 
een aantal pijnpunten mee in worden opgenomen. Alleen 
op die manier kan worden geleerd uit de fouten van het 
verleden. Tot dat doel dient de fractie van de spreek-
ster twee aanbevelingen in: een algemene aanbeveling 
tot het uitwerken van een duidelijk en ondubbelzinnig 

draaiboek (aanbeveling nr. 9), en een meer concrete 
aanbeveling rond het aanleggen en het beheren van 
strategische voorraden van beschermingsmateriaal 
(aanbeveling nr. 8).

Wat de samenwerking binnen en buiten België betreft, 
stelt de eerste minister de pro-Europese koers en de 
steun aan de NAVO te willen honoreren. In dat verband 
vraagt mevrouw Pas om bijkomende aandacht op drie 
punten. Ten eerste moet alles in het werk worden gesteld 
om een einde te maken aan het NAVO-lidmaatschap 
van Turkije (aanbeveling nr. 17). Ten tweede wordt ver-
duidelijkt dat de koers van België pro-Europees dient te 
zijn, doch niet pro-EU (aanbeveling nr. 19). Ten derde 
dient er bij de samenwerking tussen Europese lidstaten 
waakzaam te worden toegezien op het behoud van de 
nationale soevereiniteit op tal van beleidsdomeinen (asiel 
en migratie, justitie, veiligheid, enz.) (aanbeveling nr. 18).

Voorts wijst de eerste minister kort op de voorbereiding 
van de hervorming van de staatsstructuren en het proces 
van de politieke vernieuwing. Wat het laatste betreft, 
tekent zich een voornemen af om burgers uit te loten 
die zich mogen uitspreken over een door de federale 
regering bepaald thema. Indien men de burgers directe 
inspraak wil geven in het beleid, bestaan daar andere 
mogelijkheden voor dan een niet-representatieve loting. 

In het kader van de nieuwe participatievormen en burge-
rinitiatieven verdient het wel aanbeveling om bindende 
volksraadplegingen in te voeren (aanbeveling nr. 13). 
Tegelijk doet de fractie van de spreekster een suggestie 
over de richting die de volgende staatshervorming dient 
uit te gaan, te weten de volledige regionalisering van de 
gezondheidszorg (aanbeveling nr. 11). Daarnaast wordt 

débite son histoire. Ce qui est nécessaire, ce sont des 
mesures concrètes favorables au citoyen.

En ce qui concerne la gestion de la crise du corona-
virus, le premier ministre indique qu’il tiendra compte 
des recommandations de la commission spéciale. Il est 
préférable de ne pas trop compter sur ces recomman-
dations, vu que le fonctionnement de cette commission 
laisse vraiment à désirer. L’audition au sein de cette 
commission de M. Richard Horton, rédacteur en chef 
de The Lancet, était cependant intéressante. Il a déclaré 
sans détour que la Belgique avait réagi beaucoup trop 
tard, et que, si elle avait réagi à temps, on aurait pu évi-
ter beaucoup de morts. Si le premier ministre souhaite, 
dans son exposé d’orientation politique, donner une 
impulsion à la gestion de l’épidémie de coronavirus, il 
s’indique d’y mentionner une série de problèmes. Ce 
n’est que de cette manière que l’on peut apprendre des 
erreurs du passé. À cet effet, le groupe de l’intervenant 
dépose deux recommandations: une recommandation 

générale visant à arrêter un scénario clair et univoque 
(recommandation n° 9), et une recommandation plus 
concrète concernant la mise sur pied et la gestion de 
stocks stratégiques de matériel de protection (recom-
mandation n° 8).

En ce qui concerne la collaboration en Belgique et à 
l’étranger, le premier ministre indique qu’il souhaite hono-
rer l’engagement pro-européen et le soutien à l’OTAN. 
À cet égard, Mme Pas demande que l’on accorde une 
attention supplémentaire à trois points. Premièrement, 
il convient de tout mettre en œuvre en vue de mettre 
fin à l’adhésion de la Turquie à l’OTAN (recommanda-
tion n° 17). Deuxièmement, il est précisé que la voie 
suivie par la Belgique doit être pro-européenne, mais 
pas pro-UE (recommandation n° 19). Troisièmement, il 
convient de veiller, lors de la collaboration entre États 
membres européens, au maintien de la souveraineté 
nationale dans de nombreux domaines politiques (asile et 
migration, justice, sécurité, etc.) (recommandation n° 18).

Le premier ministre renvoie ensuite brièvement à la 
préparation de la réforme des structures de l’État et au 
processus de renouveau politique. En ce qui concerne 
ce dernier point, l’intention se dessine de tirer au sort 
des citoyens qui pourront se prononcer sur un thème 
défini par le gouvernement fédéral. Si l’on souhaite 
que les citoyens puissent participer directement à la 
politique, il existe d’autres possibilités qu’un tirage au 

sort non représentatif. Dans le cadre des nouvelles 
formes de participation et des initiatives citoyennes, il se 
recommande d’instaurer des consultations populaires 
contraignantes (recommandation n° 13). En même temps, 
le groupe de l’intervenante formule une suggestion 
concernant l’orientation que doit prendre la prochaine 
réforme de l’État, à savoir une régionalisation totale des 
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aanbevolen dat de homogene bevoegdheidspakketten 
eveneens op regionaal niveau moeten worden georga-
niseerd (aanbeveling nr. 12).

Voorts wordt gevraagd om de geldtransfers van het 
Noorden naar het Zuiden van het land op objectieve wijze 
in kaart te brengen (aanbeveling nr. 10). Objectieve ge-
gevens zijn voor iedereen in dit debat een meerwaarde, 
ongeacht het standpunt erover.

Spreken over politieke vernieuwing is één zaak, er 
geloofwaardig over spreken een andere. De VB-fractie 
pleit ervoor dat de regeling rond het behoud van twee 
voltijdse medewerkers door oud-ministers af te schaffen 
(aanbeveling nr. 14), en om werk te maken van de afschaf-
fing van de ministeriële kabinetten (aanbeveling nr. 15).

Het Verenigd Koninkrijk moet inderdaad na de brexit 

gezien worden als een goede buur met een bevoor-
rechte handelspositie. Hoe ziet de eerste minister die 
dialoog? Zijn partijgenoot Guy Verhofstadt doet immers 
tegelijk niets liever dan de Britten op de meest grove 
wijze te schofferen. Inmiddels is nog niet duidelijk of de 
brexit met of zonder deal zal worden afgerond. Welke 
maatregelen zullen worden genomen indien het tot een 
harde brexit komt? De VB-fractie pleit er alvast voor om 
de impact op de Vlaamse economie zo veel mogelijk 
te beperken en om te blijven streven naar een zachte 
brexit (aanbeveling nr. 16).

In verband met de veiligheidsstrategie schrijft de eerste 
minister dat het onderscheid tussen de binnenlandse en 
de buitenlandse dreigingen tijdens de voorbije jaren in 
toenemende mate is vervaagd. Dat klopt, buitenlandse 
conflicten worden steeds meer in de Belgische straten 
uitgevochten met dank aan de globalisering en de open 
grenzen. Het aanpakken van die problemen vereist in 
de eerste plaats de herkenning en de erkenning ervan. 
De olifant in de kamer wordt echter niet benoemd, en 
daarom blijft het dweilen met de kraan open. De koppe-
ling met de migratiepolitiek wil men duidelijk niet maken.

In het kader van het relancebeleid is niet duidelijk 
welke beleidsvisie de federale regering steunt. Is er 
een keuze voor een brede steun aan zo veel mogelijk 
ondernemingen, met een substantiële impact op het 
begrotingstekort en de schuldgraad, of wordt gekozen 
voor een selectieve steun aan die sectoren die dat 
nodig hebben om te kunnen overleven, en die een veel 
beperktere budgettaire impact heeft? Eerder heeft de 
eerste minister de invoering van nieuwe belastingen 
ontkend. Intussen dreigt deze federale regering wel 
degelijk een belastingregering te worden, gelet op de 
voorgenomen taksen op effecten, tabak, koolstof, enz. 

soins de santé (recommandation n° 11). Par ailleurs, 
il est recommandé que les paquets de compétences 
homogènes soient également organisés au niveau 
régional (recommandation n° 12).

Il est ensuite demandé de cartographier de manière 
objective les transferts financiers du Nord vers le Sud du 
pays (recommandation n° 10). Les données objectives 
représentent une valeur ajoutée pour tous dans ce débat, 
quel que soit le point de vue de chacun.

Parler de renouveau politique est une chose, en parler 
de manière crédible en est une autre. Le groupe VB plaide 
pour la suppression de la réglementation concernant la 
conservation de deux collaborateurs à temps plein par 
les anciens ministres (recommandation n° 14), et pour 
la suppression des cabinets ministériels (recomman-
dation n° 15).

Après le Brexit, le Royaume Uni doit en effet être 

considéré comme un bon voisin ayant une position com-
merciale privilégiée. Comment le premier ministre voit-il ce 
dialogue? En effet, son collègue de parti Guy Verhofstadt 
n’aime rien tant que d’offenser les Britanniques de la 
manière la plus grossière qui soit. Dans l’intervalle, on 
ne sait pas encore clairement si le Brexit se terminera 
avec ou sans accord. Quelles mesures seront prises si 
on en arrive à un Brexit dur? Le groupe VB plaide déjà 
pour que l’on limite autant que possible l’impact sur 
l’économie flamande et pour que l’on continue à viser 
un Brexit doux (recommandation n° 16).

En ce qui concerne la stratégie en matière de sécu-

rité, le premier ministre écrit que la distinction entre les 
menaces intérieures et les menaces étrangères est 
devenue de plus en plus floue ces dernières années. 
C’est vrai, car les conflits étrangers se prolongent de 
plus en plus dans les rues belges en raison de la mon-
dialisation et de l’ouverture des frontières. Pour résoudre 
ces problèmes, il faut avant tout les connaître et les 
reconnaître. Cependant, l’éléphant dans la pièce n’est 
pas nommé. C’est pourquoi on ne règle rien. Le lien 
avec la politique migratoire n’est pas clairement établi.

En ce qui concerne de la politique de relance, on ne 
voit pas clairement quelle vision politique le gouvernement 
fédéral soutient. Va-t-il opter pour un large soutien en 
faveur du plus grand nombre d’entreprises possible, ce 
qui aura un impact substantiel sur le déficit budgétaire 
et le taux d’endettement? Ou va-t-il opter pour un choix 
sélectif en faveur des secteurs qui en ont besoin pour 
survivre, ce qui aura un impact budgétaire beaucoup plus 
limité? Le premier ministre a d’abord nié l’instauration 
de nouvelles taxes mais l’actuel gouvernement fédéral 
risque de devenir un gouvernement taxateur, compte 
tenu des propositions de taxes sur les comptes-titres, 
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Met welke middelen zullen anders alle dure ambities 
worden betaald?

Er is voorts aandacht voor digitalisering en duurzaam-
heid. Wel wordt voorbijgegaan aan de vaststelling dat 
België ingevolge een verregaande globalisering voor 
essentiële producten sterk afhankelijk is van buitenlandse 
bedrijven. De eerste coronagolf heeft dat pijnlijk duidelijk 
gemaakt. Aanbeveling nr. 8 speelt in op die vaststelling.

In verband met het zetelbeleid wordt benadrukt dat 
het belang van de internationale rol van Brussel voor 
de welvaart en het imago van het land niet kan worden 
onderschat. Nochtans is het Brussels Gewest en zijn 
regering goed op weg om dat imago kapot te maken, 
en dat aan de hand van onder meer een bedenkelijke 
mobiliteitspolitiek, de tegenwerking van de activiteiten 
op de luchthaven van Zaventem, de totale afwezigheid 
van een veiligheidsbeleid of het complete gebrek aan 
respect voor de taalwetgeving. Om die redenen wordt 
aanbevolen om geen geld te geven aan het zetelbeleid 
van Brussel alvorens dat gewest orde op zaken stelt 
(aanbeveling nr. 20).

Tot slot informeert mevrouw Pas naar de zogenaamde 
positieve resultaten van de campagne “België. Eigenzinnig 
fenomenaal”. Het is in deze tijden geen goede zaak om 
aan dergelijke zinloze initiatieven geld te verkwisten 
(aanbeveling nr. 21). Bovendien zal geen enkele promotie-
campagne het imago van België nog kunnen herstellen.

Mevrouw Caroline Taquin (MR) wijst erop dat het 
herstel van het vertrouwen van de burger een hele uit-
daging zal zijn vanwege de lange politieke crisis die ons 
land heeft doorgemaakt en de nog steeds aanslepende 
gezondheidscrisis. Slechts indien tastbare resultaten 
kunnen worden voorgelegd, zal dat vertrouwen kunnen 
worden hersteld.

De aanpak van de gezondheidscrisis is een permanente 
uitdaging. De spreekster is opgelucht dat de regering 
voortdurend aandacht besteedt aan deze crisis. De 
minister van Volksgezondheid heeft recent verklaard dat 
het vaccinatiebeleid een test zal zijn voor de solidariteit. 
Daar gaat het dus om. In zijn beleidsnota heeft de eerste 
minister bevestigd dat het beleid inzake de aankoop 
en de verdeling van de vaccins wordt voorbereid. Hoe 
staat het daarmee? En met het interfederaal overleg? 
Welke rol is weggelegd voor de regeringscommissaris 
die binnen de interfederale taskforce belast is met de 
COVID-19-crisis?

le tabac, le carbone, etc. Sinon, comment financera-t-il 
toutes ses ambitions coûteuses?

Une attention particulière est également accordée 
à la numérisation et à la durabilité. Cependant, il n’est 
pas tenu compte du fait qu’en raison de l’ampleur de la 
mondialisation, la Belgique est fortement dépendante 
d’entreprises étrangères pour certains produits essentiels. 
La première vague de coronavirus l’a douloureusement 
mis en évidence. La recommandation n° 8 répond à ce 
constat.

En ce qui concerne la politique concernant le rôle 
de siège, il est souligné qu’il ne faut pas sous-estimer 
l’importance du rôle international de Bruxelles pour la 
prospérité et l’image de la Belgique. Toutefois, la Région 
de Bruxelles-Capitale et son gouvernement sont en 
bonne voie pour détruire cette image, notamment en 
raison d’une politique douteuse en matière de mobilité, 
de l’obstruction à l’égard des activités à l’aéroport de 
Zaventem, de l’absence totale de politique de sécurité 
ou du non-respect total de la législation linguistique. 
C’est pourquoi elle recommande de ne pas consacrer 
d’argent à la politique concernant le rôle de siège de 
Bruxelles avant que cette région ne mette de l’ordre 
dans ses affaires (recommandation n° 20).

Enfin, Mme Pas s’enquiert des résultats “positifs” de 
la campagne intitulée “La Belgique, autrement phéno-
ménale”. Dans le contexte actuel, il n’est pas bon de 
gaspiller de l’argent pour financer des initiatives aussi 
inutiles (recommandation n° 21). De plus, aucune cam-
pagne de promotion ne permettra de redorer le blason 
de la Belgique.

Mme Caroline Taquin (MR) indique que restaurer la 

confiance des citoyens est un enjeu majeur compte tenu 
de la longue crise politique qu’a connue notre pays et 
de la crise sanitaire qu’il traverse encore. Ce ne sera 
qu’avec des résultats tangibles que cette confiance 
pour être rétablie.

La gestion de la crise sanitaire constitue un défi 
permanent. L’intervenante se dit soulagée de l’attention 
constante portée par le gouvernement à cette crise. Le 
ministre de la Santé a récemment affirmé que la poli-
tique de vaccination constituerait un test de solidarité. 
L’enjeu est évident. Dans sa note de politique générale, 
le premier ministre confirme que politique d’achat des 
vaccins et de leur distribution se planifie. Qu’en est-il? 
Où en est la concertation interfédérale? Quel sera le rôle 
du commissaire du gouvernement en charge de la crise 
du coronavirus au sein de la taskforce interfédérale?
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Ook de uitwerking van een sanitair noodplan is ter 
sprake gekomen. Een dergelijk plan is uiterst belangrijk, 
gelet op de kritische analyses van de experten over 
de gebrekkig voorbereide reactie op de eerste golf 
van de epidemie. Zullen de begeleidende gegevens 
en documenten die door de verschillende bevoegde 
departementen en beleidsniveaus werden opgesteld, 
formeel in een alomvattend en gestructureerd plan 
worden opgenomen?

Iedereen is zich bewust van de aanzienlijke eco-
nomische schade die de crisis bij talrijke bedrijven en 
zelfstandigen heeft berokkend. De regering moet zich 
voor hen blijven inzetten door de steunmaatregelen die 
de vorige regering heeft genomen te handhaven en door 
bijkomende maatregelen te nemen. Gezien het risico op 
talrijke faillissementen zijn die inspanningen onontbeerlijk.

De regering moet niet alleen de dringende dagelijkse 
aspecten aanpakken, maar uiteraard ook de toekomst 
voorbereiden. De spreekster vraagt meer uitleg over de 
tenuitvoerlegging van het Nationaal Pact voor Strategische 
Investeringen. Hoe kan ons land de doelstelling van 4 % 
van het bbp voor overheidsinvesteringen halen? Zou 
de eerste minister de commissie op regelmatige basis 
kunnen inlichten over de stand van zaken van dat Pact?

Is er in verband met de brexit sinds de vorige re-
geerperiode iets veranderd aan de strategie voor de 
bescherming van de rechten van de Belgische onder-
danen? Welke maatregelen zullen tegen 1 januari 2021 
nog worden genomen? Zullen de specifieke diensten om 
onze ondernemingen te begeleiden worden behouden?

Mevrouw Taquin brengt vervolgens het onderdeel 
“veiligheid” ter sprake.

In zijn beleidsnota kondigt de eerste minister aan dat 
de werking van de Nationale Veiligheidsraad zal worden 
versterkt dankzij een permanent strategisch secretariaat 
dat, in samenwerking met en onder coördinatie van het 
Coördinatiecomité en het Strategisch Comité, zal zijn be-
last met de voorbereiding en de opvolging van het beleid. 
De Nationale Veiligheidsoverheid zal in dat strategisch 
secretariaat worden opgenomen als interdepartementaal 
platform voor de veiligheidsscreenings. Kan de eerste 

minister verduidelijken hoe dat secretariaat precies zal 
zijn samengesteld en waaruit zijn opdrachten precies 
zullen bestaan?

Tevens is sprake van de tenuitvoerlegging van de 
aanbevelingen van de onderzoekscommissie over de 
terroristische aanslagen. Sinds oktober 2017 werden 
al meerdere van die aanbevelingen in beleid omgezet, 
maar er is nog veel werk voor de boeg. Wordt dat een 

L’élaboration d’un plan d’urgence sanitaire a été 
également été évoquée. Un tel plan est essentiel si l’on 
rappelle les analyses critiques des experts à l’égard du 
manque de préparation de la réaction à la première vague 
de l’épidémie. Les données et documents de guidance 
qui ont été établis par les différents départements et 
niveaux de pouvoir compétents seront-ils formellement 
intégrés dans un plan structuré complet?

Nul n’ignore les dégâts économiques important qu’a 
occasionnés la crise pour de nombreuses entreprises et 
indépendants. Le gouvernement se doit de poursuivre 
les efforts dans le maintien des mesures de soutien 
prises par le gouvernement précédent et l’adoption de 
mesures complémentaires. Ces efforts sont indispen-
sables compte tenu du risque de nombreuses faillites.

Outre la gestion de l’urgence quotidienne, le gouver-
nement doit évidemment préparer l’avenir. L’intervenante 
demande des explications concernant la mise en œuvre 
du Pacte national pour les investissements stratégiques. 
Comment notre pays pourra-t-il atteindre l’objectif de 
4 % du PIB en matière d’investissements publics? Le 
premier ministre pourrait-il informer la commission 
périodiquement de l’état d’avancement de ce Pacte?

Concernant le Brexit, la méthode suivie pour garantir 
la protection des droits des ressortissants belges a a-
t-elle évolué depuis la législature précédente? Quelles 
actions seront encore prises d’ici le 1er janvier 2021? 
Les services spécifiques chargés d’accompagner nos 
entreprises sont-ils maintenus?

Mme Taquin aborde ensuite le volet “sécurité”.

Dans sa note de politique générale, le premier ministre 
annonce que le fonctionnement du Conseil national 
de sécurité sera renforcé par un secrétariat straté-
gique permanent, qui, en collaboration avec le Comité 
de coordination et le Comité stratégique et sous leur 
coordination, assurera la préparation et le suivi des 
politiques. L’Autorité nationale de sécurité sera intégrée 
à ce secrétariat stratégique, en tant que plate-forme 
interdépartementale pour les “screenings” de sécurité. 

Le premier ministre peut-il préciser la composition exacte 
de ce secrétariat et en détailler les missions?

Il est également question de la mise en œuvre des 
recommandations de la commission d’enquête sur les 
attentats terroristes. Depuis octobre 2017, plusieurs de 
ces recommandations ont été traduites dans les faits mais 
il reste encore beaucoup de travail. Cette responsabilité 
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verantwoordelijkheid van de Nationale Veiligheidsraad? 
Werd daartoe al een tijdpad opgesteld?

Ten slotte is ook de cyberveiligheid een belangrijke 
uitdaging. Met het Centrum voor Cyberveiligheid België 
(CCB), dat pas een paar jaar geleden werd opgericht, 
gaat het de goede richting uit. Komen er maatrege-
len om het CCB verder uit te bouwen? Hoe denkt de 
eerste minister de samenwerkingen tussen overheid, 
privésector en universiteiten te versterken? Wanneer 
zullen de ondernemingen gebruik kunnen maken van 
de smartphone-app BeGuard?

Tot besluit geeft mevrouw Taquin aan dat de eerste 
minister mag rekenen op de volle steun van haar fractie.

De heer Jan Briers (CD&V) benadrukt het belang van 
een zo snel mogelijk economisch herstel na de gezond-
heidscrisis. Het initiatief van de federale regering om snel 
met een relanceplan te komen om de omschakeling te 

maken naar een duurzame en veerkrachtige economie 
valt toe te juichen. In het relanceplan zijn productieve 
investeringen noodzakelijk om de economie te stimu-
leren. Het niveau van de publieke investeringen moet 
toenemen. De federale regering zal in overleg met de 
deelstaten een interfederaal investeringsplan opmaken. 
Kan de eerste minister het traject naar dat plan toelich-
ten? Hoe verloopt het overleg met de deelstaten? Zal 
het investeringsplan deel uitmaken van het relanceplan 
of is dit een apart luik dat desgevallend later aan het 
Parlement zal worden voorgelegd?

Inzake het beleid rond de cyber- en informatieveiligheid 
stelt de eerste minister terecht dat internetveiligheid en 
privacy een topprioriteit moeten zijn. Het Centrum voor 
Cybersecurity België (CCB) heeft sinds zijn oprichting 
eind 2014 al verschillende lovenswaardige initiatieven 
genomen. Het is een klein team dat puike resultaten 
neerzet.

Er is nood aan een uniek loket voor bedrijven en 
instellingen voor het melden van veiligheidsincidenten 
en datalekken. Hoe is de taakverdeling met betrek-
king tot de verplichte melding van datalekken tussen 

de Gegevensbeschermingsautoriteit, het CCB en de 
toezichthouder BIPT?

Voorts wil de federale regering de overheidsopdrachten 
kwalitatief verbeteren, met meer aandacht voor ethische, 
sociale en milieuclausules. De overheid en haar perso-
neel hebben een voorbeeldfunctie. Sociale misbruiken 
bestrijden is een gemeenschappelijke opdracht. Een 
belangrijk aandeel van het BBP wordt besteed aan op-
drachten die geregeld worden door de wetgeving inzake 

incombera-t-elle au Conseil national de sécurité? Un 
calendrier a-t-il été établi?

Enfin, la cybersécurité est également un enjeu impor-
tant. Le Centre de cybersécurité (CCB) n’a été créé que 
depuis quelques années mais il connait une évolution 
positive. Bénéficiera-t-il de mesures de renforcement? 
Comment le premier ministre envisage-t-il de renforcer 
les coopérations publiques, privées et universitaires? 
Dans quel délai l’application pour smartphone BeGuard 
sera-t-elle mise à disposition des entreprises?

En conclusion, Mme Taquin assure le premier ministre 
du soutien plein et entier de son groupe.

M. Jan Briers (CD&V) souligne l’importance d’une 
reprise économique aussi rapide que possible après la 
crise sanitaire. Il salue l’initiative du gouvernement fédéral 
consistant à présenter rapidement un plan de relance 

pour assurer la transition vers une économie durable 
et résistante. Dans le cadre de ce plan de relance, des 
investissements productifs sont nécessaires pour stimuler 
l’économie. Le niveau des investissements publics doit 
augmenter. Le gouvernement fédéral élaborera un plan 
d’investissement interfédéral en concertation avec les 
entités fédérées. Le premier ministre peut-il commenter 
le cheminement de ce plan? Comment la concertation 
avec les entités fédérées se déroulera-t-elle? Le plan 
d’investissement fera-t-il partie du plan de relance ou 
s’agira-t-il d’un plan distinct qui sera soumis au Parlement 
à une date ultérieure?

En ce qui concerne la politique en matière de sécu-

rité informatique et de sécurité des informations, le 
premier ministre indique, à juste titre, que la sécurité et 
la vie privée sur le web doivent constituer une priorité 
absolue. Depuis sa création fin 2014, le Centre pour 
la Cybersécurité Belgique (CCB) a déjà pris plusieurs 
initiatives louables. C’est une petite équipe qui obtient 
d’excellents résultats.

Il convient de mettre en place un guichet unique per-
mettant aux entreprises et aux institutions de signaler les 
incidents de sécurité et les fuites de données. Quelle est 
la répartition des tâches, en ce qui concerne le signale-

ment obligatoire des fuites de données, entre l’autorité de 
protection des données, le CCB et le superviseur IBPT?

En outre, le gouvernement fédéral souhaite améliorer 
la qualité des marchés publics, en accordant une plus 
grande attention aux clauses éthiques, sociales et envi-
ronnementales. Les pouvoirs publics et leur personnel 
ont un rôle d’exemple à jouer. La lutte contre les abus 
sociaux est une tâche commune. Une part importante du 
PIB est consacrée à des marchés régis par la législation 
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overheidsopdrachten. Daarom is deze reglementering 
een goede hefboom om dergelijke misbruiken te bestrij-
den. Zal een veroordeling voor misdrijven van niveau 3 
en 4 van het Sociaal Strafwetboek een verplichte uit-
sluitingsgrond worden? Verplichte uitsluitingsgronden 
zijn gemakkelijker toe te passen voor aanbestedende 
overheden en moeilijker aan te vechten door malafide 
inschrijvers.

Het land, en Vlaanderen in het bijzonder, zal sterk 
worden getroffen door de brexit (de kmo’s, de visse-
rijsector enzovoort). Er moet voor gezorgd worden dat 
de Europese middelen (het Brexit Adjustment Reserve 
van 5 miljard euro) naar de landen gaan die het zwaarst 
getroffen worden. Het voorstel van de commissie over 
de verdeling wordt de komende weken verwacht. Wat 
is de kijk van de eerste minister hierop? De overgangs-
periode voor de brexit loopt eind 2020 af, en dus over 
anderhalve maand. Er is helaas nog steeds geen akkoord. 
Er zal dus nog hard onderhandeld en gewerkt moeten 

worden. Hoe schat de eerste minister de verschillende 
mogelijkheden in?

Het zetelbeleid is inderdaad erg belangrijk voor een 

land als België. Het zet immers een land internationaal 
op de kaart en haalt de wereld en zijn economie naar 
binnen. Het vergt hoe dan ook een blijvende aandacht. 
Het voorstel van de heer Calvo om werk te maken van 
het aantrekken van evenementen verdient zeker steun. 
Een samenwerking met de deelstaten daaromtrent is 
uiteraard een noodzaak. Kan de eerste minister bijko-
mende toelichting verschaffen bij de kredieten voor het 
zetelbeleid?

Tot slot verwijst de heer Briers naar de strategische 
communicatie en de campagne “België. Eigenzinnig fe-
nomenaal”. Die campagne wil het imago en de reputatie 
van België herstellen en versterken, in eigen land en in 
het buitenland, en dat met een focus op de economi-
sche en de sociale aspecten, en vanzelfsprekend ook 
op cultuur. Dat is terecht, want België heeft heel wat te 
bieden, en daar mag gerust wat meer bewustwording 
rond gecreëerd. Hoe plant de eerste minister dat de 
komende jaren te doen in het buitenland in het licht van 
de beperkingen die gezondheidscrisis stelt?

In verband met de coronavirusbestrijding beklemtoont 
de heer Raoul Hedebouw (PVDA-PTB) dat de regering 
bij voorrang zou moeten vaststellen wat de oorzaak 
was van het falende beleid inzake met name de tests, 
de contacttracering en de quarantaine. De beleidsnota 
bevat echter niet veel nieuws over de redenen voor die 
mislukking en erkent al evenmin het slechte rapport van 
België met betrekking tot de epidemiecijfers. Volgens 

sur les marchés publics. Cette réglementation est donc un 
bon levier pour lutter contre ces abus. Une condamnation 
pour les infractions des niveaux 3 et 4 du Code pénal 
social deviendra-t-elle un motif d’exclusion obligatoire? 
Les motifs d’exclusion obligatoires sont plus faciles à 
appliquer pour les pouvoirs adjudicateurs et plus diffi-
ciles à contester par les soumissionnaires malhonnêtes.

La Belgique et la Flandre en particulier seront fortement 
touchés par le Brexit (PME, pêche, etc.). Il faut donc 
veiller à ce que les fonds européens (réserve d’ajuste-
ment Brexit de 5 milliards d’euros) aillent aux pays les 
plus touchés. La proposition de la Commission sur la 
répartition est attendue dans les semaines à venir. Quel 
est l’avis du premier ministre à ce sujet? La période de 
transition prévue pour le Brexit se terminera à la fin de 
2020, soit dans un mois et demi. Malheureusement, il n’y 
a toujours pas d’accord. Il faudra donc encore négocier 
et y travailler ardemment. Comment le premier ministre 

évalue-t-il les différentes possibilités?

La politique relative au rôle de siège de la Belgique 
est effectivement très importante pour un pays comme 
le nôtre. En effet, elle met notre pays en évidence sur 
la carte du monde et l’ouvre au monde et à son écono-
mie. En tout état de cause, elle requiert une attention 
constante. La proposition de M. Calvo visant à attirer 
des événements mérite certainement d’être soutenue. 
Il conviendra naturellement de coopérer avec les entités 
fédérées à cet égard. Le premier ministre pourrait-il 
donner des informations complémentaires à propos des 
crédits destinés à la politique de siège?

Enfin, M. Briers évoque la communication stratégique 
et la campagne intitulée “La Belgique, autrement phéno-
ménale”. Cette campagne vise à restaurer et à renforcer 
l’image et la réputation de la Belgique, au niveau national 
comme au niveau international, en mettant l’accent sur 
plusieurs aspects économiques et sociaux et, bien sûr, 
sur la culture. Cette campagne est judicieuse car la 
Belgique a beaucoup à offrir et on pourrait y sensibiliser 
davantage. Comment le premier ministre compte-t-il s’y 
prendre dans les années à venir, à l’étranger, compte 
tenu des limitations imposées par la crise sanitaire?

Concernant la lutte contre le coronavirus, M. Raoul 
Hedebouw (PVDA-PTB) souligne qu’une priorité du 
gouvernement devrait être d’identifier ce qui a provo-
qué l’échec de la politique, notamment en matière de 
tests, de traçage des contacts et de quarantaine. Or, la 
note de politique générale ne contient pas grand-chose 
de neuf sur les raisons de cet échec, ni d’ailleurs une 
reconnaissance du mauvais bulletin de la Belgique 
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hem mogen in crisistijden sommige aspecten niet aan 
de marktwerking worden overgelaten.

Het klopt dat de deelstaten voor de contacttracering 
verantwoordelijk zijn. De spreker vindt dat echter een 
aberratie, aangezien de contacten van de Belgen niet 
beperkt zijn tot de “grenzen” van het gewest waarin zij 
wonen. Op dat punt had hij gehoopt in de beleidsnota 
van de eerste minister meer voluntaristische accenten 
te lezen over de centrale rol die het federale niveau 
zou moeten spelen bij de beheersing van de crisis. 
Men kan immers niet om de vaststelling heen dat te 
veel energie verloren gaat in de institutionele kronkels, 
ten koste van de doeltreffendheid van de epidemiebe-
strijding. Veel deskundigen allerhande zijn het erover 
eens dat het gezondheidsbeleid zou moeten worden 
geherfederaliseerd. Waarom dan de voltooiing van een 
langdurig staatshervormingsproces afwachten alvorens 
de noodzakelijke beslissingen te treffen?

Voorts vraagt de spreker zich af wat de rol is van de 

coronacommissaris, die in de media erg weinig in beeld 
komt. Kan de premier aangeven hoe die commissaris 
zijn werk organiseert?

De aandacht die de overheid betoont voor de besmet-
tingen op de werkplek en voor de compensatie van het 
inkomensverlies van de in quarantaine vertoevende 
werknemers is volstrekt ontoereikend. Dat is nochtans 
een echt pijnpunt, daar sommige werknemers liever de 
quarantaineregels negeren dan dat zij hun loon verliezen. 
De heer Hedebouw betreurt dat daarover niets te lezen 
staat in de beleidsnota, noch in de beleidsverklaring.

Aangaande het relanceplan verheugt het de spreker 
dat gewag wordt gemaakt van een politieke bewustwor-
ding omtrent de rol die de overheid dient te spelen. In 
het verleden hebben de werkgevers onverdroten her-
haald dat het economisch staatsinterventionisme tot het 
absolute minimum moest worden beperkt. Gelet op de 
economische gevolgen van de crisis hebben diezelfde 
werkgevers het over een andere boeg gegooid. De heer 
Hedebouw is het echter niet eens met het standpunt 
van de regering en de Europese autoriteiten betreffende 
de noodzaak van een publiek-privaat partnerschap. 
Aangezien de toekomst voor de ondernemingen hoogst 
onzeker is, is het waarschijnlijk dat de van de overheid 
ontvangen bedragen niet tot productieve investeringen 
zullen leiden, zoals de financiële crisis van 2008 al heeft 
aangetoond. De enige manier om ervoor te zorgen dat 
dit geld daadwerkelijk tot dergelijke investeringen leidt, 
bestaat erin publiek-publieke partnerschappen te bevor-
deren. Welk standpunt nemen de partners binnen de 
regering daarover in? Is een koerswijziging vooralsnog 
denkbaar?

concernant les chiffres de l’épidémie. Selon lui, en période 
de crise, certains aspects ne peuvent être laissés à la 
loi du marché.

Il est exact que ce sont les entités fédérées qui sont 
responsables du traçage des contacts. L’intervenant 
juge toutefois qu’il s’agit d’une aberration puisque les 
contacts des Belges ne se limitent pas aux “frontières” 
de la région dans laquelle ils résident. Sur ce point, il 
aurait espéré lire, dans la note du premier ministre, des 
accents plus volontaristes quant au rôle central que 
devrait assumer le niveau fédéral dans la gestion de la 
crise. Force est en effet de constater que trop d’énergie 
se perd dans les méandres institutionnels au détriment 
de l’efficacité de la lutte contre l’épidémie. De nombreux 
experts de tout bord s’accordent d’ailleurs à dire que la 
politique de la santé devrait être refédéralisée. Pourquoi 
dès lors attendre l’aboutissement d’un long processus 
de réforme de l’État pour prendre les décisions qui 
s’imposent?

L’intervenant s’interroge par ailleurs sur le rôle du 
commissaire Covid-19 qui est très peu présent médiati-
quement. Le premier ministre peut-il préciser comment 
ce commissaire organise son travail?

L’attention portée par le gouvernement aux contami-
nations sur le lieu de travail et à la compensation de la 
perte de revenus des travailleurs en quarantaine est tout 
à fait insuffisante. Or, il s’agit d’un vrai problème, certains 
travailleurs préférant ignorer les règles de quarantaine 
plutôt que de perdre leur salaire. M. Hedebouw regrette 
de ne rien lire à ce sujet, ni dans la note de politique 
générale, ni dans l’exposé d’orientation politique.

Concernant le plan de relance, l’intervenant se dit 
heureux de voir qu’il y a une prise de conscience poli-
tique du rôle que doivent jouer les autorités publiques. 
Par le passé, le patronat a répété inlassablement que 
l’interventionnisme économique de l’État devait être 
limité au strict minimum. Face aux conséquences éco-
nomiques de la crise, ce même patronat a changé son 
fusil d’épaule. Cela étant, M. Hedebouw est en désac-
cord avec la position du gouvernement et des autorités 
européennes concernant la nécessité d’un partenariat 
public/privé. L’avenir étant plus qu’incertain pour les 
entreprises, il est probable que les montants reçus des 
autorités publiques ne vont pas mener à des investis-
sements productifs comme l’a déjà démontré la crise 
financière de 2008. Il lui parait que la seule manière de 
garantir que cet argent mène effectivement à de tels 
investissements est de privilégier le partenariat public/
public. Quelle est la position des partenaires au sein du 
gouvernement à ce sujet? Peut-on encore envisager un 
changement de cap?
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Tot slot hekelt de spreker het begrotingsdogmatisme 
dat erin bestaat om, net als in het verleden, de openbare 
diensten een begrotingsbezuiniging a rato van 2 % (of 
van 0,89 % voor de essentiële sectoren) van hun line-
aire kosten op te leggen, terwijl veel departementen 
integendeel aan een herfinanciering toe zijn.

De heer Tim Vandenput (Open Vld) toont zich tevreden 
met de authentieke en hoopgevende coronacommuni-
catie. De federale regering heeft ter zake al moeilijke 
beslissingen moeten nemen, maar is er niettemin in 
geslaagd om de burgers opnieuw te motiveren om zich 
aan de coronamaatregelen te houden en om aldus een 
echt team van 11 miljoen Belgen aan te moedigen.

De burger kijkt reikhalzend uit naar de antwoorden 
waarmee de nieuwe volwaardige federale regering de 
wereld van morgen voorbereidt. Daarbij verlangt hij bo-
venal naar veiligheid en zekerheid. Dat betekent ook de 
zekerheid op een inkomen dat het gezin kan onderhou-
den. Het is daarom positief dat de eerste minister heel 
wat aandacht besteedt aan de economische relance, 
met onder meer de uitrol van een interfederaal investe-
ringsplan. Strategische keuzes zijn daarbij elementair; 
zo wordt bijvoorbeeld nadrukkelijk de cyberveiligheid 
genoemd. Ook de energietransitie en de digitale agenda 
zijn voor Open Vld belangrijke elementen. België kan 
een pioniersrol spelen in de dubbele transitie naar een 
groene en digitale samenleving. Een btw-verlaging voor 
nieuwbouw zal niet enkel de economie ten goede komen, 
maar ook het klimaat.

Een groot deel van de investeringen in België gebeurt 

op initiatief van de lokale besturen. De coronacrisis zal 
ook een negatieve impact hebben op de inkomsten van 
de steden en gemeenten. Zij zullen zich genoodzaakt 
zien hun meerjarenplannen bij te stellen. In het licht 
daarvan vraagt de heer Vandenput om een systeem van 
schuldovername te overwegen, zoals dat in 2008-2009 
op Vlaams niveau is gebeurd. Een dergelijk systeem 
zou de lokale besturen toelaten te blijven investeren 
in infrastructuurwerken, en dat komt ook de Belgische 
bedrijven ten goede. Het is bovendien een neutrale 
maatregel die niets wijzigt aan de begrotingsrapportering 
aan de Europese Unie. Het zou een mooi voorbeeld zijn 
van samenwerkingsfederalisme.

Een burger is slechts vrij wanneer hij veilig is. De 
federale regering kent daarom aan veiligheid opnieuw 
een grote rol toe. Er werden lessen getrokken uit de 
vorige legislatuur, tijdens dewelke een terroristische 
dreiging als een donkere wolk boven het land hing. 
De Nationale Veiligheidsstrategie, met onder meer de 
werking van de Nationale Veiligheidsraad, die tijdens de 

Enfin, l’intervenant dénonce le dogmatisme budgétaire 
qui consiste à appliquer, comme par le passé, aux services 
publics une réduction budgétaire des coûts linéaires de 
2 % et de 0,89 % dans les secteurs essentiels, alors 
que pour de nombreux départements, un refinancement 
serait, au contraire, nécessaire.

M. Tim Vandenput (Open Vld) est satisfait de la com-
munication authentique et porteuse d’espoir qui a été 
faite concernant le coronavirus. Le gouvernement fédéral 
a déjà dû prendre des décisions difficiles à cet égard, 
mais il a néanmoins réussi à motiver une fois de plus 
les citoyens à adhérer aux mesures de lutte contre la 
pandémie et à encourager ainsi une véritable équipe 
de 11 millions de Belges.

Les citoyens attendent avec impatience les réponses 
du nouveau gouvernement fédéral de plein exercice 
pour préparer le monde de demain. À cet égard, ils 
aspirent avant tout à davantage de sécurité et de cer-
titudes, et notamment la certitude d’un revenu capable 
de subvenir aux besoins du ménage. Il est donc positif 
que le premier ministre consacre beaucoup d’attention 
à la reprise économique, en déployant par exemple un 
plan d’investissement interfédéral. Dans ce cadre, les 
choix stratégiques sont élémentaires; la cybersécurité, 
par exemple, y est explicitement mentionnée. La tran-
sition énergétique et l’agenda numérique sont d’autres 
éléments importants aux yeux du Open Vld. La Belgique 
peut jouer un rôle de pionnier dans la double transition 
vers une société verte et numérique. Une réduction de 
la TVA pour les nouvelles constructions sera bénéfique 
non seulement à l’économie, mais aussi au climat.

Une grande partie des investissements en Belgique 
sont réalisés à l’initiative des autorités locales. La crise 
du coronavirus aura également un impact négatif sur les 
revenus des villes et des communes, qui seront obligées 
d’adapter leurs plans pluriannuels. À la lumière de ce 
problème, M. Vandenput demande qu’un système de 
reprise de dettes soit envisagé, comme cela a été fait au 
niveau flamand en 2008-2009. Un tel système permet-
trait aux autorités locales de continuer à investir dans 
les travaux d’infrastructure, ce qui profiterait également 
aux entreprises belges. En outre, il s’agit d’une mesure 
neutre qui ne modifie en rien le rapportage budgétaire 
à l’Union européenne. Ce serait un bon exemple de 
fédéralisme de coopération.

Un citoyen n’est libre que lorsqu’il est en sécurité. C’est 
pourquoi le gouvernement fédéral attribue une fois de 
plus un rôle majeur à la sécurité. Les leçons ont été tirées 
de la précédente législature, au cours de laquelle une 
menace terroriste planait sur le pays comme un nuage 
noir. Le développement et le déploiement de la stratégie 
nationale de sécurité lancée au cours de la précédente 
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vorige legislatuur in de steigers werd gezet, zal tijdens 
de volgende regeerperiode verder worden uitgebouwd 
en uitgerold.

Het is een goede zaak dat de eerste minister de coör-
dinerende rol binnen die Nationale Veiligheidsstrategie in 
handen zal nemen, en dat de beslissing werd genomen 
om de Nationale Veiligheidsraad verder te versterken 
met een permanent beleidssecretariaat.

Belangrijk is ook de nadrukkelijke aandacht voor cy-
berveiligheid. Het aantal gevallen van phishing neemt 
alsmaar toe. Er wordt online opgeroepen tot haat en 
geweld, er wordt desinformatie verspreid en er worden 
regelrechte cyberaanvallen en -oorlogen georganiseerd 
tegen bedrijven, economieën en overheden. Het is van 
het grootste belang om de vitale instellingen en infrastruc-
turen en de economie te beschermen tegen dergelijke 
dreigingen. De spreker juicht bijgevolg de ambitie toe om 
tegen 2024 van België één van de meest cyberveilige 
landen van Europa te worden. Een land als België, dat 
onder meer de Europese instellingen de NAVO huisvest, 
is daar toe verplicht.

Het element sluit naadloos aan bij de aandacht voor 
het zetelbeleid, dat inderdaad verbonden is met het 
buitenlands beleid. Belangrijke internationale instellingen 
moeten zich in België willen vestigen en er gevestigd 
blijven (bv. de SHAPE in Bergen). In verband daarmee 
is het positief dat werk wordt gemaakt van acties die 
het merk België zullen uitdragen in het buitenland. Die 
merknaam draagt bij tot de welvaart van alle Belgische 
burgers.

Mevrouw Melissa Depraetere (sp.a) benadrukt dat 
op de schouders van deze federale regering een uit-
zonderlijke opdracht rust. Er woedt nog steeds een 
gezondheidscrisis die een gigantische economische 
crisis met zich meebrengt. Tegelijk mag de heropbouw 
van de veiligheidsinfrastructuur en de gezondheidszorg 
niet uit het oog worden verloren.

Wat de strijd tegen COVID-19 betreft, heeft de fe-
derale regering beslist om de bestaande maatregelen 
aan te houden. Die beslissing is uiteraard volkomen 
verantwoord. De fout om te snel de maatregelen af te 

bouwen mag niet worden herhaald. Tezelfdertijd mag 
men niet vergeten hoe lang iedereen al inspanningen 
levert: de horeca-uitbaters, mensen die met eenzaam-
heid te kampen hebben, studenten, enz. Grootouders 
verlangen ernaar hun kleinkinderen ook in het echt te 
kunnen zien. Hoe belangrijk het naleven van de maat-
regelen ook is, de vele verzuchtingen zijn begrijpelijk. 
Er wordt gesnakt naar perspectief.

législature, qui englobe notamment le fonctionnement 
du Conseil de sécurité nationale, se poursuivra au cours 
de la prochaine législature.

Le membre se réjouit que le premier ministre assume 
le rôle de coordination dans le cadre de la stratégie 
nationale de sécurité et qu’il ait été décidé de renforcer 
le Conseil de sécurité nationale par un secrétariat stra-
tégique permanent.

L’attention explicite accordée à la cybersécurité est 
un autre point important. Le nombre de cas de phishing 
est en constante augmentation. Des appels à la haine 
et à la violence sont lancés en ligne, la désinformation 
se répand et des cyberattaques et des cyberguerres 
sont ouvertement lancées contre des entreprises, des 
économies et des pouvoirs publics. Il est essentiel de 
protéger les institutions et les infrastructures vitales ainsi 
que l’économie contre de telles menaces. L’intervenant 
se félicite donc de l’ambition de faire de la Belgique l’un 
des pays les plus cyber-sécurisés d’Europe d’ici à 2024. 
Un pays comme la Belgique, qui abrite notamment l’OTAN 
et les institutions européennes, n’a pas d’autre choix.

Cet élément s’inscrit dans le droit fil de l’attention 
portée à la politique de siège, qui est en effet liée à 
la politique étrangère. Les institutions internationales 
importantes doivent vouloir s’établir en Belgique et 
y rester (par exemple, le SHAPE à Mons). Dans ce 
contexte, il est positif que des actions soient entreprises 
pour promouvoir l’image de marque de la Belgique à 
l’étranger. Cette réputation contribue à la prospérité de 
tous les citoyens belges.

Mme Melissa Depraetere (sp.a) souligne qu’une tâche 
exceptionnelle repose sur les épaules de ce gouver-
nement fédéral. Une crise sanitaire fait toujours rage, 
entraînant une crise économique gigantesque. Dans 
le même temps, il ne faut pas oublier la reconstruction 
des infrastructures de sécurité et des soins de santé.

En ce qui concerne la lutte contre le COVID-19, le 
gouvernement fédéral a décidé de maintenir les mesures 
existantes. Cette décision est, bien entendu, parfaitement 
justifiée. L’erreur consistant à alléger trop rapidement 

les mesures ne doit pas être répétée. Dans le même 
temps, nous ne devons pas oublier depuis combien 
de temps chacun fait des efforts: les exploitants de 
l’horeca, les personnes souffrant de la solitude, les étu-
diants, etc. Les grands-parents souhaitent ardemment 
pouvoir voir leurs petits-enfants en vrai. Quelle que soit 
l’importance du respect des mesures, les nombreuses 
aspirations sont compréhensibles. Les citoyens ont 
besoin de perspectives.
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De aankondiging van een of meerdere potentiële 
vaccins kunnen daarbij wel helpen, maar men mag 
niet naïef zijn: het wordt een hele taak om de vaccins 
te verdelen en een vaccinstrategie uit te rollen. Een 
taskforce zal met die vaccinstrategie worden belast. 
Minister Vandenbroucke heeft net aangekondigd dat 
de vaccinaties vrijwillig zullen gebeuren en dat de vac-
cins gratis beschikbaar zullen zijn. Dat is belangrijk, 
want het is de taak van de overheid om haar burgers 
te beschermen, maar evengoed om hen goed te infor-
meren en waar nodig de ongerustheid weg te nemen. 
Is er inmiddels voldoende informatie beschikbaar om 
een echte vaccinstrategie op te stellen? Wat is timing 
op dat vlak?

Voorts neemt de eerste minister zich voor om snel 
een relanceplan aan het Parlement voor te leggen. Hij 
heeft terecht gesteld dat België de voorbije jaren te 
weinig heeft geïnvesteerd. Een tijd geleden lanceerde 
sp.a met een “New Social Deal” een pleidooi voor forse 

investeringen als de enige manier om uit de huidige crisis 
te geraken. Dat zou een absolute trendbreuk zijn, want 
na de bankencrisis van 2008 was besparen het credo. 
Voortaan moet dat investeren worden. Niet alleen België 
maakt die keuze, ook de beste boekhouder van Europa, 
Duitsland, gaat massaal investeren.

In deze onzekere tijden mag die andere crisis, de 
brexit, allerminst uit het oog worden verloren. Ook de 
brexit zal immers een aanzienlijke impact hebben op 
de Belgische economie. Als West-Vlaamse maakt de 
spreekster zich bijzonder veel zorgen over de jobs in 
haar provincie. Heel wat bedrijven dreigen dubbele 
klappen te vangen. Zij leest dat er extra inspanningen 
zullen worden geleverd op vlak van communicatie, maar 
benadrukt dat het vooral een absolute noodzaak zal 
zijn om steunmaatregelen te nemen in de strijd tegen 
faillissementen en voor het behoud van jobs.

Tot slot belicht mevrouw Depraetere de uitwerking van 
een nieuwe Nationale Veiligheidsstrategie. Voor sp.a is 
het inzetten op veiligheid één van de absolute prioriteiten 
voor de komende jaren. Die veiligheidsstrategie en de 
ambitie dat België tegen 2024 één van de minst kwets-
bare landen van Europa in het cyberdomein moet zijn, 
zijn van wezenlijk belang. Hoe ziet de eerste minister 
dat concreet en welke timing heeft hij voor ogen?

De heer Guillaume Defossé (Ecolo-Groen) benadrukt 
dat de gezondheidscrisis bovenop een reeds zorgwek-
kende democratische crisis komt en die verergert. Steeds 
meer burgers hechten geen geloof meer aan de door 
de overheid verstrekte informatie over het virus en dus 
aan de getroffen maatregelen om de pandemie tegen 
te gaan. De medische experts, de virologen enzovoort 

L’annonce d’un ou plusieurs vaccins potentiels est 
salutaire, mais il ne faut pas être naïf: distribuer les vac-
cins et mettre en place d’une stratégie de vaccination ne 
sera pas une mince affaire. Cette stratégie sera confiée 
à un groupe de travail. Le ministre Vandenbroucke vient 
d’annoncer que les vaccinations se feront sur une base 
volontaire et que les vaccins seront disponibles gratui-
tement. C’est un point important dans la mesure où le 
gouvernement a pour mission de protéger ses citoyens, 
mais aussi de bien les informer et, le cas échéant, de 
dissiper leurs inquiétudes. Dans l’intervalle, dispose-t-
on de suffisamment d’informations pour élaborer une 
véritable stratégie en matière de vaccins? Quel en est 
le calendrier?

Le premier ministre a par ailleurs l’intention de sou-
mettre dès que possible un plan de relance au Parlement. 
Il a déclaré à juste titre que la Belgique avait trop peu 
investi ces dernières années. Il y a quelque temps, le 
sp.a a lancé, avec son New Deal social, un plaidoyer 

en faveur d’investissements substantiels comme seule 
issue à la crise actuelle. Cette politique signifierait une 
rupture absolue, car après la crise bancaire de 2008, 
l’épargne était le credo. Désormais, le salut ne peut 
venir que de l’investissement. La Belgique n’est pas la 
seule à faire ce choix; le meilleur comptable d’Europe, 
l’Allemagne, va également investir en masse.

En ces temps incertains, il ne faut pas perdre de vue 
cette autre crise qu’est le Brexit. En effet, le Brexit aura 
lui aussi un impact considérable sur l’économie belge. En 
tant que résidente de Flandre occidentale, l’intervenante 
est particulièrement inquiète pour l’emploi dans sa pro-
vince. Beaucoup d’entreprises menacent d’essuyer un 
double coup dur. Elle lit que des efforts supplémentaires 
seront faits dans le domaine de la communication, mais 
souligne qu’il sera avant tout absolument nécessaire de 
prendre des mesures de soutien pour lutter contre les 
faillites et préserver les emplois.

Enfin, Mme Depraetere commente l’élaboration d’une 
nouvelle stratégie nationale de sécurité. Pour le sp.a, la 
sécurité est l’une des priorités absolues pour les années 
à venir. Cette stratégie et l’ambition que la Belgique soit 
l’un des pays les moins vulnérables d’Europe dans le 
domaine de la cybersécurité d’ici 2024 sont essentielles. 
Comment le premier ministre conçoit-il concrètement la 
mise en œuvre de cet objectif et quel calendrier prévoit-il?

M. Guillaume Defossé (Ecolo-Groen) souligne que la 
période de crise sanitaire se superpose à et aggrave une 
crise démocratique déjà préoccupante. De plus en plus 
de citoyens ne croient plus aux informations fournies par 
les autorités sur le virus et donc, aux mesures qui sont 
prises dans le cadre de la lutte contre la pandémie. Les 
experts médicaux, les virologues, etc. sont eux-mêmes 



271578/013DOC 55

C H A M B R E   3 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2020 2021 K A M E R • 3 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

worden zelf steeds meer in twijfel getrokken. En ook 
de traditionele media worden massaal afgewezen. Het 
wantrouwen heerst. Dat zet de instellingen zwaar onder 
druk en brengt de samenleving als geheel in gevaar, te 
beginnen met het gezondheidzorgsysteem. Op de sociale 
netwerken doen geruchten de ronde die het coronavirus, 
vaccinatie, 5G en Bill Gates aan elkaar linken. Pseudo-
documentaires vol onwaarheden verdienen zichzelf 
op internet zonder probleem terug. Nieuwe goeroes 
treden op de voorgrond en verspreiden populistische 
en gevaarlijke desinformatie.

Een ander in het oog springend voorbeeld zijn de 
Amerikaanse verkiezingen. Die hebben bewezen dat 
valse informatie verspreiden en inspelen op de angsten 
en de ergste instincten van de mens nog steeds lonen 
voor wie daar baat bij heeft, tot het absurde toe. In België 
worden er elke dag volgelingen van Donald Trump en 
QAnon geboren en ze lijken wel gehypnotiseerd door 
hun betoog. Het samenzweringsdenken neemt steeds 

grotere proporties aan, met aantijgingen over de Deep 
State, pedofilie, de Illuminati en satanisme.

Dit is een zorgwekkende situatie. Temeer daar politici 
zonder schaamte of moreel kompas niet aarzelen om 
garen te spinnen bij deze tendens en het complotdenken 
aanwakkeren met het oog op electoraal gewin.

Derhalve vraagt de spreker in welke maatregelen de 
regering voorziet om de bevordering van transparante 
en feitelijke informatie in de openbare ruimte en op het 
internet te ondersteunen.

Welke instrumenten – met name regelgevende – zul-
len worden ingezet om de verspreiding van schadelijke 
inhoud tegen te gaan? Hoe zal het vertrouwen tussen 
de bevolking in haar geheel en de democratische instel-
lingen worden hersteld?

De spreker benadrukt dat dit vraagstuk niet alleen trans-
versaal door de regering, maar ook door het Parlement 
onomwonden moet worden aangepakt.

B. Antwoorden van de eerste minister

Institutionele hervormingen

De eerste minister is duidelijk: de volgende staats-
hervorming zal zonder taboes worden voorbereid. De 
burgers hebben recht op een doeltreffende staats-
structuur die aan hun verwachtingen voldoet. Hij is van 
oordeel dat de door de ter zake bevoegde ministers 
voorgestelde methode om de burgers bij deze maat-
schappelijke discussie te betrekken, de juiste methode 
is. In het verleden waren die besprekingen al te vaak in 

de plus en plus mis en cause. Et les médias tradition-
nels se voient également rejetés en bloc. La méfiance 
s’installe. Cela se ressent fortement sur les institutions et 
met en danger la société dans son entier, à commencer 
par notre système de santé. Les rumeurs pullulent ainsi 
sur les réseaux sociaux qui allient coronavirus, vaccin, 
5G et Bill Gates. De pseudo-documentaires remplis de 
contre-vérités s’autofinancent sans effort sur Internet. 
De nouveaux gourous naissent et se répandent en 
désinformations populistes et dangereuses.

Autre exemple flagrant, les élections américaines ont 
démontré que répandre de fausses informations, en 
jouant sur les peurs et les pires instincts des gens reste 
malgré tout payant pour celles et ceux à qui cela profite, 
et cela jusqu’à l’absurde. Chez nous, des disciples de 
Donald Trump et de QAnon naissent tous les jours et 
semblent hypnotisés par ces discours. La sphère com-
plotiste s’élargit toujours plus sur base d’allégations à 

propos de l’État profond, de la pédophilie, des illuminatis 
et du satanisme.

Cette situation est préoccupante. D’autant plus que 
des forces politiques sans honte ni morale n’hésitent 
pas à surfer sur cette vague et encourager ce conspi-
rationnisme à son profit électoral.

Dès lors, l’intervenant demande quelles sont les 
mesures prévues par le gouvernement pour soutenir la 
promotion d’une information transparente et factuelle 
dans l’espace public et sur Internet.

Quels sont les outils – notamment réglementaires – 

qui seront mis en place pour lutter contre la diffusion de 
contenus préjudiciables? De quelle manière la confiance 
entre la population dans son ensemble et les institutions 
démocratiques sera-t-elle rétablie?

L’intervenant insiste sur le fait que cette question 
doit être prise à bras le corps non seulement par le 
gouvernement, de manière transversale, mais aussi 
par le Parlement.

B. Réponses du premier ministre

Réformes institutionnelles

Le premier ministre est clair: la prochaine réforme de 
l’État sera préparée sans aucun tabou. Les citoyens ont 
droit à une structure étatique efficace qui répond à leurs 
attentes. Il lui parait que la méthode proposée par les 
ministres compétents en la matière, qui vise à impliquer 
les citoyens dans cette discussion sociétale est la bonne 
méthode. Trop souvent par le passé, ces discussions ont 
été entourées d’opacité et ont été menées, à la va-vite, 



1578/013DOC 5528

C H A M B R E   3 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2020 2021 K A M E R • 3 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

een waas gehuld en werden ze haastig afgehandeld op 
puur ideologische gronden waarbij geen rekening werd 
gehouden met de door de Belgen ervaren werkelijkheid. 
De coronacrisis doet uitkomen dat de werking van de 
Staat en de staatsstructuur rechtstreekse gevolgen 
hebben voor de fundamentele kwesties die iedereen 
rechtstreeks aangaan, zoals gezondheid. Derhalve 
moeten de volgende institutionele hervormingen door-
dacht worden voorbereid en daarvoor moet de nodige 
tijd worden genomen.

Nationaal Pact voor Strategische Investeringen

België zal 3,4 miljard euro aan subsidies ontvangen 
voor de periode 2021-2023. Daar zou in 2023 nog 1,7 mil-
jard euro kunnen bijkomen. De eerste minister bevestigt 
dat het door hem als constructief beschouwde overleg 
met de deelstaten wordt voortgezet. Hij wijst erop dat 
Europa van België een alomvattend en samenhangend 
investeringsplan verwacht. De verdeling van voormelde 
bedragen wordt besproken en de in het verleden ge-
bruikte verdeelsleutels bieden zeker een meerwaarde.

Hoe België de verwezenlijkte investeringen boekhoud-
kundig zal kunnen inbrengen, is een ander essentieel 
vraagstuk. Het ligt voor de hand dat de opname van die 
investeringen in de jaarrekening het onmogelijk maakt 
om een bepaald begrotingstraject in acht te nemen.

Tot slot is de eerste minister het eens met de opmerking 
van de heer Senesael dat de plaatselijke overheden een 
belangrijke rol spelen om een hoog investeringsniveau 
te bereiken. Op dit stuk moet in samenspraak met de 
gewestregeringen worden samengewerkt, daar zij be-
voegd zijn voor de lokale besturen.

Brexit

België volgt de lancering van de brexitaanpassings-
reserve (Brexit Adjustment Reserve) op de voet. De ver-
deling van de bedragen werd nog niet bepaald, maar de 
eerste minister heeft er tijdens de Europese raden altijd 
op aangedrongen dat ze met voorrang zouden moeten 
worden toegewezen aan de landen en de sectoren die 

het meest door de brexit worden getroffen. In dat ver-
band ligt het voor de hand dat bijzondere aandacht zal 
worden besteed aan de behartiging van de belangen 
van de visserijsector.

Anderzijds zal het, indien het tot een akkoord met het 
Verenigd Koninkrijk komt, de eerste keer zijn dat een 
derde Staat nagenoeg onbeperkt toegang krijgt tot de 
Europese markt. Zulks is echter ondenkbaar indien dat 

sur des bases purement idéologiques ne tenant pas 
compte des réalités vécues par les Belges. La crise 
du coronavirus montre que le fonctionnement de l’État 
et sa structure ont un impact direct sur des questions 
fondamentales qui touchent de près tout un chacun, 
comme leur santé. Dès lors, il convient de préparer les 
prochaines réformes institutionnelles de manière réfléchie 
et de prendre, pour ce faire, le temps nécessaire.

Pacte national des investissements stratégiques

Le montant des subsides que recevra la Belgique 
s’élève à 3,4 milliards d’euros pour la période 2021-
2023. À cela pourrait s’ajouter en 2023 un subside de 
1,7 milliard d’euros. Le premier ministre confirme que la 
concertation – qu’il juge constructive – se poursuit avec 
les entités fédérées. Il précise que l’Europe attend de la 
Belgique qu’elle lui présente un plan d’investissements 
global et cohérent. La répartition des montants précités 
est également en discussion et les clés de répartition 
utilisées par le passé offrent certainement une plus-value.

Une autre question cruciale concerne la manière 
dont la Belgique pourra comptabiliser les investisse-
ments réalisés. Si ces investissements devaient être 
inscrits dans la comptabilité annuelle, il est évident qu’il 
sera impossible de respecter une certaine trajectoire 
budgétaire.

Enfin, le premier ministre souscrit à la remarque de 
M. Senesael selon laquelle les pouvoirs locaux jouent un 
rôle important pour atteindre un niveau d’investissements 
élevés. Sur ce point, il faut travailler en concertation 
avec les gouvernements régionaux puisque les pouvoirs 
locaux relèvent de leurs compétences.

Brexit

La Belgique suit de près le lancement de la réserve 
d’ajustement au Brexit (Brexit Adjustment Reserve). La 
répartition des montants n’a pas encore été définie mais 
le premier ministre a toujours insisté lors des conseils 
européens sur le fait qu’ils devaient être alloués en priorité 
au pays et secteurs les plus impactés par le Brexit. Dans 

ce cadre, il est évident qu’une attention particulière sera 
portée à la défense des intérêts du secteur de la pêche.

D’autre part, si l’accord avec le Royaume-Uni aboutit, 
ce sera la première fois qu’un État tiers obtiendra un accès 
quasi-illimité au marché européen. Cela ne peut toutefois 
être envisagé que si ce dernier respecte l’ensemble des 
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land niet alle door de EU opgelegde ecologische, sociale 
en soortgelijke regels in acht neemt. Op dat punt kan 
niet worden toegegeven.

Strategische communicatie en campagne “België. 
Eigenzinnig fenomenaal”

De spreker zegt steeds verbaasd te staan wanneer 
hij vaststelt hoezeer sommige politieke fracties louter 
ideologische standpunten verdedigen in hun commentaar 
op communicatiecampagnes met het oog op de verbe-
tering van het imago van België in het buitenland. Ons 
land heeft talrijke troeven, want die zijn niet beperkt tot 
bier en chocolade. België is bijvoorbeeld een pionier op 
het vlak van biotechnologie, robotica en hernieuwbare 
energie. Het is van wezenlijk belang daarover te com-
municeren, teneinde België aantrekkelijk te maken voor 
buitenlandse investeerders en voor toeristen. Zowel de 
deelstaten als de federale overheid halen voordeel uit 
een geslaagde campagne. De eerste minister verzoekt 
derhalve eenieder om blijk te geven van pragmatisme.

Wanneer zich bovendien kansen voordoen om be-
paalde internationale evenementen te ontvangen, moet 
ons land die kansen grijpen. De eerste minister verwijst 
in dat verband naar de gemeenschappelijke kandidatuur 
van België, Duitsland en Nederland om de wereldbeker 
vrouwenvoetbal te organiseren. De regering is bereid om 
dat mooie, door de Belgische Voetbalbond opgestarte 
project te steunen indien die kandidatuur het zou halen.

Veiligheids- en cyberveiligheidsbeleid

De eerste minister meldt dat het permanente secreta-
riaat van de NVR gedeeltelijk zal worden waargenomen 
door leden van zijn kabinet, alsook door de Kanselarij. 
Een van de taken zal het voorbereiden van de agenda’s 
en van de kennisgevingen zijn.

Inzake cyberveiligheid heeft de vorige regering al 
een aantal initiatieven genomen. De eerste minister 
verdedigt de voortzetting en de uitbouw van dat beleid, 
want dat is van wezenlijk belang wegens het grote aantal 
internationale instellingen op het Belgische grondgebied. 
Het is een uitdaging waar iedereen mee te maken krijgt. 
De spreker wijst er bovendien op dat de minister van 

Defensie de oprichting van een vijfde, specifiek op dat 
thema werkende component binnen het leger heeft 
aangekondigd.

De toepassing van de applicatie BeGuard zou in de 
loop van het tweede kwartaal van 2021 beschikbaar 
moeten zijn.

règles écologiques, sociales, etc. imposées par l’Union. 
Il est impossible de transiger sur ce point!

Communication stratégique et campagne “La Belgique. 
Autrement phénoménale”

L’intervenant se dit toujours étonné de voir à quel 
point certains groupes politiques défendent des positions 
purement idéologiques lorsqu’il s’agit de commenter 
les campagnes de communication visant à améliorer 
l’image de la Belgique à l’étranger. Notre pays présente 
de nombreux atouts qui ne se limitent pas à la bière ou 
aux chocolat. La Belgique est par exemple pionnière 
en matière de biotechnologie, de robotique ou encore 
d’énergies renouvelables. Il est essentiel de communiquer 
à ce sujet de manière à rendre la Belgique attractive 
que ce soit pour les investisseurs étrangers ou pour les 
touristes. Tant les entités fédérées que l’autorité fédérale 
sortiront gagnantes d’une campagne réussie. Il invite 
donc chacun à faire preuve de pragmatisme.

Par ailleurs, notre pays doit saisir les opportunités 
qui s’offrent à lui d’accueillir certains événements inter-
nationaux. Le premier ministre se réfère à ce sujet à la 
candidature commune de la Belgique, de l’Allemagne 
et des Pays-Bas pour accueillir la coupe du monde de 
football féminin. Le gouvernement sera prêt à soutenir 
ce beau projet initié par la fédération belge de football 
si cette candidature devait être retenue.

Politique de sécurité et de cybersécurité

Concernant le secrétariat permanent du CNS, le pre-
mier ministre indique qu’il sera assuré en partie par des 
membres de son cabinet ainsi que par la Chancellerie. 
Un de ses rôles sera de préparer les ordres du jour ainsi 
que les notifications.

En matière de cybersécurité, le précédent gouver-
nement a déjà pris un certain nombre d’initiatives. Le 
premier ministre défend pour sa part la poursuite et 
l’amplification de cette politique qui est essentielle au vu 
des nombreuses institutions internationales présentes sur 
le territoire belge. Il s’agit d’un enjeu qui touche tout le 
monde. Il rappelle en outre que la ministre de la Défense 

a annoncé la création d’une cinquième composante de 
l’armée dédiée à ce domaine.

L’application “BeGuard” devrait être disponible au 
cours du deuxième quadrimestre de l’année 2021.
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De door de heer De Roover aangehaalde cyberveilig-
heidsscan is beschikbaar op talrijke officiële internetsites.

5G

De eerste minister verwijst naar de volgende passus 
in het regeerakkoord: “De federale regering organiseert 
de 5G-veiling zo snel als mogelijk en engageert zich om 
een akkoord te vinden met de deelstaten over de verde-
ling van de opbrengsten met een groter aandeel voor de 
gemeenschappen in de verdeling van de éénmalige én 
jaarlijkse opbrengsten van de veiling van het spectrum 
voor mobiele breedband.”.

Aangezien ons land zich in samenwerking met het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest kandidaat heeft gesteld 
voor de vestiging van de zetel van het nieuwe Europese 
Centrum voor de cyberveiligheid, lijkt het moeilijk zich 
te verzetten tegen de uitrol van de 5G-technologie in 

Brussel.

Politieke vernieuwing

De eerste minister geeft aan dat het aantal medewer-
kers per minister gemiddeld 41,9 bedraagt (tijdens de 
vorige regeerperiode was dat 42,7). In het totaal zijn er 
70 personeelsleden minder. Hij erkent echter dat, zoals 
de heer Calvo heeft opgemerkt, voor de toekomst moet 
worden nagedacht over de werking en de samenstelling 
van de ministeriële kabinetten. Hij verzoekt de fracties 
om die denkoefening aan te vatten in het raam van de 
vernieuwing van de democratie en om ook andere daar-
mee verband houdende maatregelen te omschrijven.

Strijd tegen het coronavirus

Aangaande de door meerdere leden geformuleerde kri-
tiek op de rechtsgrond van de maatregelen ter bestrijding 
van het coronavirus stelt de eerste minister vast dat die 
maatregelen tot dusver de toetsing hebben doorstaan 
die de Raad van State heeft uitgevoerd naar aanleiding 

van de talrijke bij dat rechtscollege ingediende beroepen. 
De heer De Croo kondigt echter aan dat de minister 
van Justitie zal onderzoeken in welke mate de regering 
andere juridische instrumenten zou kunnen aanwenden 
om bepaalde maatregelen ten uitvoer te leggen.

Op de vragen over de COVID-19-commissaris ant-
woordt de eerste minister dat die een niet te onderschat-
ten faciliterende rol vervult. Hij levert een wezenlijke 
bijdrage aan de voorbereiding van de interministeriële 
conferenties en de overlegcomités. Ook zijn steun aan 
de bevoegde ministers is uitermate belangrijk. Het is 

Le scan de cybersécurité auquel a fait allusion M. De 
Roover est disponible sur de nombreux sites Internet 
officiels.

5G

Le premier ministre se réfère à l’accord de gouverne-
ment selon lequel “Le gouvernement fédéral organisera 
la mise aux enchères de la 5G dès que possible et 
s’engagera à trouver un accord avec les entités fédérées 
sur la répartition des recettes avec une plus grande part 
pour les Communautés dans la distribution des recettes 
ponctuelles et annuelles de la vente aux enchères des 
fréquences pour le haut débit mobile.”

Dans la mesure où notre pays a, en collaboration 
avec la région bruxelloise, posé sa candidature pour 
accueillir le siège du nouveau Centre européen pour 
la cybersécurité, il paraitrait difficile de s’opposer au 
déploiement de la 5G à Bruxelles.

Renouveau politique

Le premier ministre indique que le nombre de col-
laborateurs, par ministre, s’élève à 41,9 (contre 42,7 
sous la précédente législature). Il s’agit au total d’une 
diminution de 70 unités. Cela étant, il reconnait, comme 
M. Calvo, qu’il est nécessaire de réfléchir pour le futur 
au fonctionnement des cabinets ministériels ainsi qu’à 
leur composition. Il invite les groupes à entamer cette 
réflexion dans le cadre du renouveau démocratique et 
à identifier d’autres mesures à prendre dans ce cadre.

Lutte contre le coronavirus

Concernant les critiques formulées par plusieurs 
membres à l’égard du fondement juridique des mesures 
prises dans le cadre de la lutte contre le coronavirus, 
le premier ministre constate que jusqu’à présent, elles 
ont résisté au contrôle opéré par le Conseil d’État dans 

le cadre des nombreux recours dont il a été saisi. Cela 
étant, il annonce que le ministre de la Justice examinera 
dans quelle mesure le gouvernement pourrait recourir 
à d’autres instruments juridiques pour mettre en œuvre 
certaines mesures.

Aux questions formulées à propos du “commissaire 
corona”, le premier ministre répond que ce commissaire 
joue un rôle de “facilitateur” dont l’importance ne doit 
pas être sous-estimée. Sa contribution en amont des 
conférences interministérielles et des comités de concer-
tation et le soutien qu’il offre aux ministres compétents 
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dus niet omdat zijn zichtbaarheid in de media beperkt 
is, dat zijn rol in vraag moet worden gesteld.

Wat de vaccinatie betreft, antwoordt de eerste minister 
dat de interministeriële conferentie Volksgezondheid 
van 16 november 2020 heeft ingestemd met de oprich-
ting van een taskforce “operationalisering COVID-19-
vaccinatiestrategie” binnen het “Regeringscommissariaat-
Corona”. Er dient op te worden gewezen dat de 
beschikbare vaccins uiteenlopende eigenschappen 
zullen hebben en een gedifferentieerde logistieke or-
ganisatie zullen vergen. Voorts zal een specifieke cel 
“maatschappelijk debat en communicatie” zorgen voor 
de stroomlijning en coördinatie van de wetenschap-
pelijke en publieke communicatie. Deze cel zal worden 
voorgezeten door Prof. Dr. Yvon Englert, overigens ook 
rector van de ULB. De cel zal van cruciaal belang zijn om 
de bevolking te overtuigen van het belang zich te laten 
vaccineren; de vaccinatie zal immers niet verplicht zijn.

De eerste minister herinnert eraan dat België heeft 
ingetekend op de Europese procedure voor de aankoop 
van vaccins, waarbij de Europese Commissie namens de 
lidstaten met de ondernemingen onderhandelt. Hij is van 
oordeel dat die onderhandelingen niet alleen aantonen 
hoe belangrijk een publiek-privaat partnerschap is – 
hoewel de heer Hedebouw dat in twijfel trekt – maar ook 
een bewijs zijn van de kracht van een hechte Europese 
Unie. Dankzij dat partnerschap kon de termijn voor de 
productie van de vaccins aanzienlijk worden verkort en 
zal België bijgevolg toegang hebben tot zeven verschil-
lende vaccins. Had België alleen moeten handelen, dan 
had het slechts één vaccin kunnen kiezen, met mogelijk 
rampzalige gevolgen. Uiteraard is de werking van de 
Europese Unie voor verbetering vatbaar, maar men kan 
niet ontkennen dat talrijke instrumenten tot stand zijn 
gebracht die de solidariteit tussen de lidstaten versterken.

Ten slotte verduidelijkt de eerste minister dat het nooit 
de bedoeling is geweest de Nationale Veiligheidsraad 
om te vormen tot een “superministerraad”. De NVR heeft 
veeleer tot taak een antwoord te bieden op een acute 
crisissituatie. Wanneer ons land het hoofd moet bieden 
aan een langdurige crisis, is de NVR daartoe niet langer 
het meest geschikte orgaan. Het moet op dat moment 
plaats maken voor het overlegcomité, waarvan de sa-
menstelling duidelijk bij koninklijk besluit is vastgelegd. 
Dat overlegcomité is meer geschikt om maatregelen te 
nemen en toe te zien op de uitvoering ervan.

Het aanspreken van het spaargeld voor duurzame 
projecten

De eerste minister bevestigt dat de regering zal na-
gaan of het spaargeld kan worden geactiveerd voor 
duurzame en ecologische projecten op een manier die 

sont essentiels. Dès lors, ce n’est pas parce que visibilité 
médiatique est limitée que son rôle doit être mis en cause.

Aux questions relatives à la vaccination, le premier 
ministre répond que la Conférence interministérielle 
Santé du 16 novembre 2020 a marqué son accord 
sur la création d’une taskforce “opérationnalisation 
de la stratégie de vaccination COVID-19” au sein du 
“Commissariat Corona” du gouvernement. Il faut rappe-
ler que les vaccins qui seront disponibles présenteront 
des caractéristiques différentes et nécessiteront une 
organisation logistique différentiée. Par ailleurs, une 
cellule spécifique “débat sociétal et communication” 
sera chargée de la rationalisation et de la coordination 
de la communication scientifique et publique. Cette cel-
lule sera présidée par le docteur Yvon Englert, recteur 
de l’ULB. Son travail sera essentiel pour convaincre la 
population de l’intérêt de la vaccination, puisque celui-ci 
ne sera pas obligatoire.

Pour rappel, la Belgique participe à la procédure euro-
péenne d’achat des vaccins, dans laquelle la Commission 
européenne négocie avec les entreprises au nom des 
États membres. Le premier ministre juge que ces négo-
ciations démontrent l’intérêt du partenariat public/privé 
contesté par M. Hedebouw mais aussi la force d’une 
Union européenne soudée. Ce partenariat aura per-
mis de réduire significativement le délai de production 
des vaccins. Ce faisant, la Belgique aura accès à sept 
vaccins différents. Si elle avait dû agir seule, elle aurait 
dû faire le choix d’un seul vaccin, choix qui se serait 
peut-être avéré désastreux. Cela ne veut évidemment 
pas dire que le fonctionnement de l’Union européenne 
ne pourrait être amélioré mais on ne peut nier que de 
nombreux instruments renforçant la solidarité des États 
membres ont été mis sur pied.

Enfin, l’intervenant précise que l’objectif n’a jamais 
été de faire du Conseil national de Sécurité un “super 
Conseil des ministres”. Le CNS a plutôt vocation à 
intervenir dans le contexte de crise aigüe. A partir du 
moment où notre pays doit faire face à une crise de 
longue durée, le CNS n’est plus l’organe adéquat. Il 
doit céder la place au comité de concertation dont la 
composition est clairement fixée par arrêté royal et qui 
est mieux placé pour prendre les mesures et veiller à 
leur mise en œuvre.

Mobilisation de l’épargne pour des projets durables

Le premier ministre confirme que le gouvernement 
examinera la possibilité d’encourager l’activation de 
l’épargne dans des projets durables et écologiques, 
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meer oplevert dan een spaarrekening, maar tegelijk met 
de nodige bescherming. Er wordt bijvoorbeeld gedacht 
aan groene banken, zoals die in Nederland bestaan. 
Het is zo dat vele burgers belangstelling zouden kunnen 
hebben voor dergelijke projecten.

Zetelbeleid

Dankzij de aanwezigheid van de Europese instellingen 
en de NAVO is België een van de belangrijkste diploma-
tieke centra ter wereld. Het zetelbeleid is dus een heel 
belangrijk aspect van het Belgisch buitenlandbeleid.

Investeren in talent

Een land als België, dat niet over grondstoffen be-
schikt, kan het zich niet veroorloven het talent van zijn 
bevolking – wat dat ook inhoudt – te verspillen. Alles 
moet dus in het werk worden gesteld om dat talent hier 
te houden en te benutten.

Overheidsopdrachten

De eerste minister verduidelijkt dat de evaluatie van 
de wetgeving betreffende de overheidsopdrachten tegen 
midden-2021 rond zou moeten zijn.

Het lijkt de eerste minister voor het overige vanzelf-
sprekend dat inbreuken tegen het sociaal recht die tot een 
veroordeling hebben geleid, een reden voor uitsluiting 
moeten vormen. Hij verwijst voor het overige naar het 
Handvest dat de regering in 2018 heeft aangenomen en 
dat al bepaalde regels bevat die ertoe strekken de kmo’s 
gemakkelijker toegang te geven tot overheidsopdrachten.

Transfers

De eerste minister stelt vast dat een studie die tijdens 
de vorige regeerperiode door minister-president Geert 
Bourgeois werd besteld, heeft aangetoond dat de omvang 
van de transfers aan het afnemen is. Daaruit kan worden 
geconcludeerd dat onze deelstaten op economisch vlak 
steeds meer convergeren.

Duurzaamheid en digitale samenleving

Een ommezwaai naar meer duurzaamheid en de 
uitbouw van een digitale samenleving blijken onont-
beerlijk te zijn. Het is een feit dat elk land dat met een 
digitale economie is toegerust, beter in staat is om een 
crisis het hoofd te bieden en zich op het wereldtoneel 
te positioneren. Wat de terugdringing van de uitstoot 
van broeikasgassen betreft, hebben de inspanningen 
van België op wereldschaal weinig impact, maar als ons 

avec un meilleur rendement que celui des comptes 
d’épargne mais aussi une protection adéquate. On pense 
par exemple à un système de banques vertes à l’image 
de ce qui se fait aux Pays-Bas. Il semble acquis en effet 
que de nombreux citoyens pourraient être intéressés 
par de tels projets.

Politique de siège

La Belgique est l’un des carrefours diplomatiques les 
plus importants dans le monde compte tenu de l’accueil 
des institutions européennes et de l’OTAN. La politique 
de siège est donc un élément essentiel de la politique 
extérieure belge.

Investir dans les talents

Un pays tel que la Belgique qui ne dispose pas de 
matières premières ne peut se permettre de gaspiller 
les talents que sa population recèle, quels qu’ils soient. 
Il faut donc veiller à mettre tout en œuvre pour garder 
et mettre à profit ces talents.

Marchés publics

Le premier ministre précise que l’évaluation de la 
législation relative aux marchés publics devrait être 
réalisée d’ici la mi-2021.

Il lui parait pour le reste évident que des infractions 
au droit social ayant donné lieu à une condamnation 
doit constituer un motif d’exclusion. Il se réfère pour le 
reste à la Charte adoptée par le gouvernement en 2018 
qui précise déjà certaines règles visant notamment à 
favoriser l’accès des PME aux marchés publics.

Transferts

Le premier ministre constate qu’une étude comman-
dée par le ministre-président Geert Bourgeois, sous 
la précédente législature a démontré que l’ampleur 
des transferts était en train de diminuer. L’on peut en 
conclure que nos entités évoluent vers une convergence 
économique.

Durabilité et société numérique

Un virage vers plus de durabilité et le développement 
d’une société numérique s’avèrent indispensables. Il est 
un fait que tout pays doté d’une économie numérique 
est plus à même d’affronter une crise et de se placer 
sur l’échiquier mondial. Au niveau de la réduction des 
émissions de gaz à effet de serre, les efforts de la 
Belgique ont peu d’impact à l’échelle de la planète, mais 
si elle parvient à développer des technologies vertes 
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land erin slaagt om groene technologieën te ontwikkelen 
die kunnen worden geëxporteerd, zal het, ondanks zijn 
geringe omvang, het verschil kunnen maken.

Bestrijding van desinformatie

De eerste minister herinnert eraan dat de regering 
tijdens de 54e zittingsperiode een fonds heeft opgericht 
om desinformatie op wetenschappelijke wijze te bestrij-
den. Pro memorie: desinformatie beoogt meestal op 
georganiseerde wijze een persoon of een gemeenschap 
te destabiliseren. Men kan niet anders dan vaststellen 
dat desinformatie gemeengoed is geworden en niet spe-
cifiek is voor de Verenigde Staten, maar ook België treft. 
Helaas is er geen mirakeloplossing om dat verschijnsel 
tegen te gaan. Het is dus geenszins de bedoeling een 
“ministerie van Voorlichting” op te richten, maar wel bij 
voorrang initiatieven te nemen om het publiek voor te 
lichten en de mensen de sleutels in handen te geven 
om het juiste van het valse te onderscheiden.

C. Replieken

De heer Peter De Roover (N-VA) deelt het standpunt 
dat een staatsstructuur vorm moet krijgen zonder taboes 
en vanuit de zorg voor efficiëntie. Een liberaal zal het 
allicht evenzeer eens zijn met de vaststelling dat België 
te veel overheden telt om efficiënt te kunnen zijn.

De spreker is niet gekant tegen het raadplegen van 
een brede groep van de bevolking. Wel blijft het de es-
sentie van de democratie dat de kiezer in het stemhokje 
bepaalt met welk gewicht bepaalde stromingen aan de 
besluitvorming kunnen deelnemen. Dat principe moet 
hoe dan ook gerespecteerd blijven. De bewering dat het 
parlementaire werk geen voeling heeft met de samen-
leving lijkt op het voeden van een antipolitiek discours.

Hopelijk houdt de eerste minister met betrekking tot 
de brexit in België dezelfde logica aan als op Europees 
niveau, met name dat de meest getroffen sectoren de 
meeste steun verdienen.

Terecht pleit de eerste minister voor de snelle uitrol 
van een veilig 5G-netwerk in Brussel. Die impliceert 
evenwel dat een bepaalde regeringspartij dat onderdeel 
van haar partijprogramma ritueel zal moeten verbranden.

De fractie van de spreker heeft een wetsvoorstel 
neergelegd dat een realistische oplossing aanreikt voor 
de regeling van het behoud van medewerkers door oud-
ministers. Met de nodige politieke steun kan dat aan dat 
probleem dus snel worden verholpen.

qui peuvent être exportées, elle pourra, malgré sa taille 
réduite, faire la différence.

Lutte contre la désinformation

Le premier ministre rappelle qu’au cours de la 54e légis-
lature, le gouvernement a créé un fonds pour combattre, 
de manière scientifique, la désinformation. Pour rappel, 
la désinformation vise le plus souvent à déstabiliser, de 
manière organisée, une personne ou une communauté. 
Force est de constater que ce phénomène s’est normalisé 
et n’est pas spécifique aux États-Unis mais touche aussi 
la Belgique. Pour lutter contre ce phénomène, il n’existe 
malheureusement pas de solution miracle. Il n’est donc 
pas question de créer un “ministère de l’information”, 
mais bien de privilégier des initiatives pour informer le 
public et lui donner les clés lui permettant de séparer 
le vrai du faux.

C. Répliques

M. Peter De Roover (N-VA) souscrit au point de vue 
selon lequel une réforme institutionnelle doit pouvoir se 
faire sans tabou et dans un souci d’efficacité. Un libéral 
souscrira sans doute aussi au constat que la Belgique 
compte trop de gouvernements pour pouvoir fonctionner 
efficacement.

L’intervenant n’est pas opposé à l’idée d’une consulta-
tion d’un large pan de la population. Toutefois, l’essence 
même de la démocratie demeure que ce sont les élec-
teurs qui déterminent dans les urnes le poids à conférer 
à certains courants dans la prise de décision. Il faudra 
en tout cas respecter ce principe. L’affirmation selon 
laquelle le travail parlementaire est déconnecté de la 
société semble nourrir un discours antipolitique.

En ce qui concerne le Brexit, il est à espérer que 
le premier ministre appliquera en Belgique la même 
logique que celle appliquée au niveau européen, à 
savoir que les secteurs les plus touchés bénéficieront 
de la majorité des aides.

Le premier ministre a plaidé à juste titre pour le dé-
ploiement rapide d’un réseau 5G sûr à Bruxelles. Cela 
obligera toutefois un certain parti de la majorité à enterrer 
ce volet de son programme de parti.

Le groupe de l’intervenant a déposé une proposition 
de loi offrant une solution réaliste pour le dispositif relatif 
au maintien de collaborateurs à disposition d’anciens 
ministres. Ce problème pourrait donc être réglé rapide-
ment, moyennant le soutien politique nécessaire.
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De eerste minister wijst op het oordeel van de Raad 
van State over de juridische onderbouwing van de coro-
namaatregelen aan de hand van ministeriële besluiten. 
De auditeur was in zijn advies evenwel een andere 
mening toegedaan. Het eindoordeel van de Raad van 
State was niet verstoken van pragmatisme: hij wou 
de overheid vooral behoeden voor de gevolgen van 
een niet-aanvaarding van de gehanteerde legistieke 
werkwijze. Het zou niet verantwoord zijn om passief te 
blijven tot een rechter de pragmatische logica van de 
Raad van State niet onderschrijft. De invoering van de 
avondklok is bijvoorbeeld zeer ingrijpend, en toch wordt 
die ingevoerd bij ministerieel besluit. De spanning tussen 
de draagwijdte van de maatregel en het gewicht van de 
gehanteerde norm valt moeilijk te ontkennen.

De ambitie om het spaargeld te mobiliseren is lo-
venswaardig. Tegelijk is waakzaamheid geboden bij 
het waarborgen van rendementen.

De eerste minister heeft ook terecht gewezen op 
het belang van een Europese samenwerking. Dat de 
subsidiariteit evenzeer van belang is, wordt evenwel 
iets te snel vergeten.

Voorts blijft het een slecht idee in hoofde van de FOD 
Economie om te verwijzen naar een website die niet werkt.

Het veeleer gereserveerde antwoord van de eerste 
minister op de vraag van de heer Defossé valt te begrij-
pen. Het kan niet de bedoeling zijn om een ministerie 
van waarheid in te richten. De vraag is immers wanneer 
informatie desinformatie wordt. Men betreedt al snel 
het domein van de vrije meningsuiting. Een overheid 
zou met een informatiebeleid net de gedachte bij een 
bepaald deel van de publieke opinie kunnen voeden dat 
bepaalde informatie wordt verstopt of achtergehouden. 
Hopelijk blijft de eerste minister in deze discussie aan de 
kant van de vrije mening staan, en biedt hij het nodige 
tegengewicht ten overstaan van de andere meningen 
binnen zijn regering.

De heer Kristof Calvo (Ecolo-Groen) apprecieert de 
kwaliteit van het debat, dat aandacht besteedt aan zowel 
de grote principes als aan zeer concrete elementen. Hij 
waardeert evenzeer dat de heer De Roover thans ook 
de kant kiest van de vrije mening, ook al interpreteert 
hij daarbij het standpunt van de heer Defossé verkeerd.

Terecht benadrukt de eerste minister het belang om 
zonder taboes aan de slag te gaan met het institutionele 
vraagstuk. Het loslaten van bepaalde dogma’s heeft het 
debat daarover rijker en complexlozer gemaakt. Wel toont 
de spreker zich bezorgd over de timing die men voor ogen 
heeft. De ambitie om eind 2021 reeds aanbevelingen 

Le premier ministre a évoqué l’avis du Conseil d’État 
sur le fondement juridique des mesures anticoronavirus 
prises à l’aide d’arrêtés ministériels. Dans son avis, 
l’auditeur était toutefois d’une tout autre opinion. L’avis 
définitif du Conseil d’État n’était pas dépourvu de prag-
matisme: il entendait protéger les autorités publiques des 
conséquences d’une non-acceptation de la procédure 
légistique utilisée. Il serait irresponsable de rester passif 
jusqu’à ce qu’un juge s’oppose à la logique pragmatique 
du Conseil d’État. L’instauration du couvre-feu consti-
tue par exemple une mesure très radicale, mais cette 
mesure a pourtant été instaurée par arrêté ministériel. 
Il est indéniable que la valeur de la norme utilisée pose 
problème au regard de la portée de la mesure.

L’ambition de mobiliser l’épargne est louable mais il 
faudra faire preuve de vigilance quant à la garantie de 
rendement.

Le premier ministre a également souligné à juste titre 
l’importance de la coopération européenne. On oublie 
toutefois un peu trop facilement que la subsidiarité est 
tout aussi importante.

Par ailleurs, l’idée du SPF Économie de renvoyer vers 
un site web qui ne fonctionne pas demeure mauvaise.

La réponse plutôt réservée apportée par le premier 
ministre à la question de M. Defossé est compréhensible, 
l’objectif ne pouvant être de créer un ministère de la 
vérité. La question à se poser est en effet de savoir où 
se situe la frontière entre information et désinformation. 
Cela nous amène rapidement à nous poser la question 
de la liberté d’expression. En menant une politique 
d’information, un gouvernement pourrait nourrir l’idée, 
au sein d’une certaine frange de l’opinion publique, que 
certaines informations sont cachées ou retenues. Il est 
à espérer que le premier ministre restera du côté de la 
liberté d’opinion dans ce débat, et que son opinion offrira 
le contrepoids nécessaire aux autres opinions au sein 
de son gouvernement.

M. Kristof Calvo (Ecolo-Groen) apprécie la qualité 
du débat, qui porte à la fois sur de grands principes et 
sur des éléments très concrets. Il apprécie également 
le fait que M. De Roover se range désormais lui aussi 
du côté de la liberté d’opinion, même s’il interprète mal 
la position de M. Defossé.

Le premier ministre a souligné à juste titre l’importance 
de travailler sans tabous sur la question institutionnelle. 
L’abandon de certains dogmes a permis d’enrichir le 
débat et de le mener de manière plus décomplexée. 
L’intervenant s’inquiète toutefois du calendrier envisagé. 
L’ambition de formuler des recommandations dès la 
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te formuleren, impliceert een snel afhaspelen van de 
participatieve procedure. De overeengekomen nieuwe 
werkmethode vraagt wel degelijk de nodige tijd, en zal 
door sommigen met argusogen worden gevolgd. Hopelijk 
is het voorgestelde tijdspad geen fetisj en zal het resultaat 
primeren op de timing. Bovendien vergen institutionele 
oefeningen heel veel energie, en momenteel dient al 
heel wat energie uit te gaan naar andere thema’s.

Het spreekt voor zich dat de representatieve demo-
cratie moet worden verdedigd. Daarom is het goed dat 
de nieuwe vormen van burgerparticipatie in de schoot 
van het Parlement een plek zullen krijgen. Zij kunnen 
net een meerwaarde bieden aan de volksvertegenwoor-
diging. Die laatste zal niet gefnuikt worden door het 
bestaan van burgerpanels, maar wel door de bestaande 
particratie. Burgers hebben in geen geval gekozen voor 
de achterkamerpolitiek van partijvoorzitters. Als men 
een vijand wil aanwijzen, moet het de juiste zijn. In het 
licht daarvan is het juist dat de Belgische parlementaire 

democratie heel wat kan leren van Nederland.

De eerste minister heeft een warm pleidooi gehouden 
voor de plek van België in de wereld. Daar hangt ook 
een belangrijke interne component aan vast: het gaat 
niet louter om het verkopen van België in het buiten-
land, maar evengoed om de zorg voor verbinding in 
het binnenland. Dat aspect mag bij de bijsturing van 
de strategische communicatie niet uit het oog worden 
verloren. De vraag om ook hier de ideologie los te laten 
is sympathiek, maar onterecht. Er is wel degelijk een 
ideologisch aspect aanwezig. De communicatie over de 
natie en de gemeenschap mag niet worden overgelaten 
aan nationalisten. Men kan ook een inclusief verhaal 
brengen. België heeft recht op een communicatie die 
verbindend werkt. Economie en export zijn belangrijk, 
maar de sociale cohesie is dat even goed.

Tot slot geeft de heer Calvo aan dat er zeker werk 
aan de winkel is op het vlak van de organisatie van de 
beleidsondersteuning van regeringsleden. Er moet zeker 
oog zijn voor een transformatieoefening.

Over de uitrol van het 5G-netwerk geeft de heer Daniel 
Senesael (PS) aan dat het regeerakkoord een federaal 
raamwerk in uitzicht stelt dat zal worden besproken in de 
commissie voor Economie, Consumentenbescherming en 
Digitale Agenda. De fractie waartoe de spreker behoort, 
zal de inspanningen van de regering voor de uitwerking 
van dat raamwerk steunen.

Mevrouw Barbara Pas (VB) is het volledig eens met 
de stelling van de eerste minister dat de burger een 
efficiënt bestuur wil en dat er een bestuur moet zijn dat 
de kiezer verwacht. Veel minder overtuigend is de ma-
nier waarop hij dat wenst te doen. België heeft te veel 

fin 2021 implique de mener rapidement la consultation 
participative. Or la nouvelle méthode de travail conve-
nue prendra du temps et sera suivie avec suspicion par 
certains. Il est à espérer que le calendrier proposé n’est 
pas un fétiche et que le résultat primera le calendrier. De 
plus, les exercices de réformes institutionnelles néces-
sitent beaucoup d’énergie et, pour l’instant, nous devons 
déjà consacrer beaucoup d’énergie à d’autres thèmes.

Il va sans dire que la démocratie représentative doit 
être défendue. C’est pourquoi on se réjouira que les 
nouvelles formes de participation citoyenne reçoivent 
une place au sein du Parlement. Elles peuvent apporter 
une valeur ajoutée à la représentation populaire. Cette 
dernière ne sera pas paralysée par l’existence de panels 
de citoyens, mais par la particratie existante. Les citoyens 
n’ont absolument pas opté pour la politique d’entre soi 
des présidents de partis. Si l’on veut désigner un ennemi, 
il faut que ce soit le bon. Dans ce contexte, il est vrai 
que la démocratie parlementaire belge peut apprendre 

beaucoup des Pays-Bas.

Le premier ministre a lancé un vibrant plaidoyer pour 
la place de la Belgique dans le monde, laquelle revêt 
également une composante interne importante: il ne s’agit 
pas seulement de vendre la Belgique à l’étranger, mais 
tout autant d’assurer la connexion au niveau national. 
Cet aspect ne doit pas être perdu de vue lors de l’ajus-
tement de la communication stratégique. La demande 
de l’abandon des idéologies ici aussi est sympathique, 
mais injustifiée. Il y a en effet un aspect idéologique. 
La communication sur la nation et la communauté ne 
doit pas être laissée aux mains des nationalistes. On 
peut aussi raconter une histoire inclusive. La Belgique 
a le droit à une communication qui a un effet fédérateur. 
L’économie et l’exportation sont importantes, mais la 
cohésion sociale l’est tout autant.

Enfin, M. Calvo indique qu’il reste certainement du 
pain sur la planche pour ce qui est de l’organisation du 
soutien politique aux membres du gouvernement. Il faut 
certainement envisager un exercice de transformation.

À propos du déploiement de la 5G, M. Daniel Senesael 
(PS) indique que l’accord de gouvernement prévoit la 
mise en place un cadre fédéral qui sera discuté en com-
mission de l’économie. Le groupe auquel l’intervenant 
appartient soutiendra les efforts du gouvernement dans 
l’élaboration de ce cadre.

Mme Barbara Pas (VB) est tout à fait d’accord avec la 
déclaration du premier ministre selon laquelle le citoyen 
veut une gouvernance efficace en lien avec les choix de 
l’électeur. La manière dont il veut le faire est beaucoup 
moins convaincante. La Belgique a trop d’autorités pour 
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overheden om te kunnen zorgen voor efficiënt bestuur. 
Daarnaast is een bestuur dat de kiezer verwacht er één 
dat luistert naar de wil van de bevolking en het signaal 
van de kiezers. Deze federale regering belichaamt 
net het tegenovergestelde. Gelooft de eerste minister 
echt dat het voorgestelde dialoogplatform zal zorgen 
voor een efficiënt bestuur dat de kiezer verwacht? De 
huidige minister van Binnenlandse Zaken, die zelf niet 
is verkozen, zal burgers aanwijzen op grond van een 
loting. De beleidsverklaring Institutionele Hervormingen 
en Democratische vernieuwing stelt dat de regering “de 
inhoud, de omvang, de samenstelling en de werking van 
het Dialoogplatform verder afbakenen” (DOC 55 1610/024, 
blz. 4). De federale regering bepaalt de thema’s die 
ter bespreking worden voorgelegd, en het debat mag 
enkel in het kader van het Belgisch federalisme worden 
gevoerd, en verder mag niet geraakt worden aan de 
interpersoonlijke solidariteit. Met andere woorden, de 
miljardentransfers moeten blijven bestaan. Het inrichten 
van een niet-representatief raadgevend panel is niets 
meer dan de schijn opwekken van betrokkenheid van 
de burger bij de toekomst van het land.

De heer Calvo heeft terecht gewezen op het probleem 
van de particratie, en daarbij ook terecht verwezen naar 
de situatie in Nederland. Daar verloopt de regeringsvor-
ming op transparante wijze in het Parlement en onder 
leiding van zijn voorzitter, en dus niet in achterkamers 
en onder leiding van de Koning.

De fractie van de spreekster is voorstander van sa-
menwerking tussen de Europese lidstaten. Het feit dat 
de eerste minister meteen de financiering aanstipt als 
een taak van de Europese Unie bevestigt de vrees dat 
de EU een “België in het groot is”, met ook geldstromen 
van het Noorden naar het Zuiden en met Vlaanderen 
als grootste netto betaler. Respect voor soevereiniteit 
sluit samenwerking niet uit. Er kan bijvoorbeeld ook op 
vrijwillige basis worden samengewerkt rond het aankopen 
van vaccins. De eerste zes maanden van de corona-
crisis was er allerminst sprake van een gezamenlijke 
Europese aanpak.

Voormalig Vlaams minister-president Bourgeois heeft 
inderdaad een studie laten uitvoeren naar de geldtrans-
fers. De Vlaams Belangfractie in het Vlaams Parlement 
heeft daar bij herhaling op aangedrongen. De eerste 
minister beweert dat die transfers dalend zijn. Wellicht 
steunt die trend op de dalende rente van de staatsschuld, 

want alle andere indicatoren wijzen op het tegendeel. 
De eerste minister heeft bovendien de absolute cijfers 
van die transfers niet kunnen geven.

Er zal worden bepaald welke “gevoelige” elementen 
van de politieke vernieuwing de regering in handen neemt, 
en welke het Parlement. Het gebrek aan ambitie op dat 

assurer une gouvernance efficace. De plus, une gouver-
nance attendue par l’électeur est une gouvernance qui 
écoute la volonté de la population et le signal des élec-
teurs. Ce gouvernement fédéral incarne tout le contraire. 
Le premier ministre croit-il vraiment que la plate-forme 
de dialogue proposée garantira une gouvernance effi-
cace, comme l’attend l’électeur? L’actuelle ministre de 
l’intérieur, qui elle-même n’a pas été élue, désignera les 
citoyens par tirage au sort. L’exposé d’orientation poli-
tique sur les Réformes institutionnelles et le Renouveau 
démocratique indique que le gouvernement “définira le 
contenu, la taille, la composition et le fonctionnement de 
la Plateforme de dialogue “(DOC 55 1610/024, p. 4). Le 
gouvernement fédéral détermine les thèmes à débattre, 
et le débat ne peut avoir lieu que dans le cadre du 
fédéralisme belge, et il ne peut par ailleurs être touché 
à la solidarité interpersonnelle. En d’autres termes, les 
transferts de milliards doivent continuer à exister. La 
mise en place d’un panel consultatif non représentatif 
n’est rien d’autre que de donner l’impression d’associer 
les citoyens à l’avenir du pays.

M. Calvo a pointé à juste titre le problème de la par-

ticratie, et s’est également référé à raison à la situation 
aux Pays-Bas. Dans ce pays, la formation du gouver-
nement se fait de manière transparente au Parlement 
et sous la direction de son président, plutôt que dans 
les coulisses et sous la direction du roi.

Le groupe de l’intervenante est favorable à la coopé-
ration entre les États membres européens. Le fait que 
le premier ministre mentionne le financement comme 
une tâche de l’Union européenne confirme la crainte 
que l’UE soit une “Belgique en grand”, avec des flux 
d’argent du Nord vers le Sud et avec la Flandre comme 
premier contributeur net. Le respect de la souveraineté 
n’exclut pas la coopération. On peut ainsi coopérer sur 
une base volontaire pour l’achat de vaccins. Pendant 
les six premiers mois de la crise du coronavirus, il n’y 
a pas eu d’approche européenne commune.

M. Bourgeois, l’ancien ministre-président flamand, a en 
effet fait réaliser une étude sur les transferts d’argent. Le 
groupe Vlaams Belang au Parlement flamand a insisté à 
plusieurs reprises sur ce point. Le premier ministre affirme 
que ces transferts sont en baisse. Cette tendance est 
sans doute basée sur la baisse du taux d’intérêt de la 

dette publique, car tous les autres indicateurs montrent 
le contraire. En outre, le premier ministre n’a pas été en 
mesure de fournir les chiffres absolus de ces transferts.

Le gouvernement déterminera quels éléments “sen-
sibles” du renouveau politique seront pris en main par le 
gouvernement, d’une part, et par le parlement, d’autre 
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vlak is duidelijk. De fractie van de spreekster bewandelt 
alvast de parlementaire weg, en heeft een voorstel klaar 
tot afschaffing van de regeling van de medewerkers 
van oud-ministers. Zij kijkt uit naar het stemgedrag van 
de politieke fracties over dit en andere voorstellen rond 
politieke vernieuwing.

Tot slot benadrukt mevrouw Pas dat een land een 
goed imago krijgt wanneer het een degelijk beleid voert. 
Daar kan geen enkele holle en dure promotiecampagne 
tegenop. Geen enkel Belgisch sausje is in staat om een 
bedorven gerecht eetbaar te maken.

De heer Jan Briers (CD&V) onthoudt dat Europa van 
België een coherent investeringsprogramma verwacht, 
en dat de gesprekken met de deelstaten daarover goed 
verlopen. Ook hij is een voorstander van een afslanking 
van de ministeriële kabinetten ten voordele van een 
grotere ondersteuning door de administraties.

In tegenstelling tot de heer Calvo pleit de spreker 
veeleer voor een nog striktere timing voor de institutio-
nele hervormingen dan diegene die de eerste minister 
heeft voorgesteld.

Wat de brexit betreft, onderschrijft hij het pleidooi dat 
de meest getroffen sectoren de meeste steun moeten 
ontvangen.

Dankzij de sterke universiteiten en de dynamische en 
leefbare steden is België ook een land van innovatieve 
technologieën.

Mevrouw Melissa Depraetere (sp.a) benadrukt dat de 
eerste minister zeer terecht de aandacht heeft gevestigd 
op het dossier van de brexit. Dat thema zal de komende 
jaren nog heel wat aandacht opeisen.

De heer Guillaume Defossé (Ecolo-Groen) stipt aan 
dat het geenszins zijn bedoeling was om voor de oprich-

ting van een ministerie van Voorlichting te pleiten, maar 
wel om de premier bewust te maken van het gevaar dat 
desinformatie voor de democratie inhoudt. Dat verschijn-
sel leidt er bij de burgers die er het slachtoffer van zijn 
toe dat zij de voeling met de werkelijkheid verliezen en 
in complottheorieën gaan geloven. Daarom is het be-
langrijk om de deuren van het Parlement open te zetten 
en om burgerparticipatie bij het besluitvormingsproces 
mogelijk te maken. Alleen door luisteren en transparantie 
te bevorderen en door van een pedagogische aanpak 
blijk te geven, zal bij de burgers een draagvlak voor de 
genomen maatregelen tot stand kunnen komen.

part. Le manque d’ambition apparaît clairement dans 
ce domaine. Le groupe de l’intervenante choisit en tout 
cas la voie parlementaire et a élaboré une proposition 
abrogeant la mise à disposition de collaborateurs aux 
anciens ministres. Elle attend avec impatience de voir 
de quelle manière les groupes politiques se comporte-
ront lors du vote de cette proposition ainsi que d’autres 
propositions relatives au renouveau politique.

Mme Pas souligne enfin qu’un pays acquiert une 
bonne image s’il mène une politique de qualité. Aucune 
campagne de promotion creuse et coûteuse ne pourra 
changer quelque chose à cet égard. Aucune sauce 
belge n’est capable de rendre comestible un plat avarié.

M. Jan Briers (CD&V) retient que l’Europe attend de 
la Belgique un programme d’investissements cohérent, 
et que les discussions avec les entités fédérées à ce 
sujet se passent bien. Il est lui aussi favorable à une 
réduction de la taille des cabinets ministériels en faveur 
d’un soutien accru de la part des administrations.

Contrairement à M. Calvo, l’intervenant prône plutôt 
un calendrier encore plus strict pour les réformes insti-
tutionnelles que celui que le premier ministre a proposé.

S’agissant du Brexit, il souscrit au plaidoyer selon 
lequel les secteurs les plus touchés doivent être les 
plus aidés.

La Belgique est également un pays de technologies 
innovantes grâce à ses universités de qualité et à ses 
villes dynamiques où il fait bon vivre.

M. Melissa Depraetere (sp.a) souligne que le premier 
ministre a à très juste titre attiré l’attention sur le dos-
sier du Brexit. Ce thème exigera encore une attention 
considérable au cours des prochaines années.

M. Guillaume Defossé (Ecolo-Groen) indique que 
son intention n’était nullement de plaider en faveur de 

la création d’un ministère de l’information mais de sen-
sibiliser le premier ministre au danger que représente 
la désinformation pour la démocratie. Ce phénomène 
engendre pour les citoyens qui en sont victimes une 
perte de contact avec la réalité et les fait basculer dans 
la théorie du complot. C’est la raison pour laquelle il est 
important d’ouvrir les portes du Parlement et de rendre 
possible la participation citoyenne dans le cadre de la 
prise de décision. Ce n’est qu’en favorisant l’écoute et 
la transparence et en faisant preuve de pédagogie que 
l’on pourra faire adhérer les citoyens aux mesures prises.
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III. — ADVIES

Na een naamstemming brengt de commissie met 10 
tegen 5 stemmen een gunstig advies uit over sectie 02 – 
FOD Kanselarij van de Eerste minister (partim: Kanselarij) 
van het ontwerp van algemene uitgavenbegroting voor 
het begrotingsjaar 2021.

Het resultaat van de naamstemming is als volgt:

Hebben voorgestemd:

Ecolo-Groen: Julie Chanson, Stefaan Van Hecke, 
Cécile Thibaut;

PS: Hervé Rigot, Daniel Senesael, Eric Thiébaut;

MR: Philippe Pivin;

CD&V: Jan Briers;

Open Vld: Tim Vandenput;

sp.a: Ben Segers.

Hebben tegengestemd:

N-VA: Sigrid Goethals, Yngvild Ingels, Peter De Roover;

VB: Ortwin Depoortere;

PVDA-PTB: Nabil Boukili.

Hebben zich onthouden: 

nihil.

De rapportrice, De voorzitter,

Julie CHANSON Ortwin DEPOORTERE

III. — AVIS

À l’issue d’un vote nominatif, la commission émet, par 
10 voix contre 5, un avis favorable sur la section 02 – SPF 
Chancellerie du Premier ministre (partim: Chancellerie) 
du projet de budget général des dépenses pour l’année 
budgétaire 2021.

Le résultat du vote nominatif est le suivant:

Ont voté pour:

Ecolo-Groen: Julie Chanson, Stefaan Van Hecke, 
Cécile Thibaut;

PS: Hervé Rigot, Daniel Senesael, Eric Thiébaut;

MR: Philippe Pivin;

CD&V: Jan Briers;

Open Vld: Tim Vandenput;

sp.a: Ben Segers.

Ont voté contre:

N-VA: Sigrid Goethals, Yngvild Ingels, Peter De Roover;

VB: Ortwin Depoortere;

PVDA-PTB: Nabil Boukili.

Se sont abstenus: 

nihil.

La rapporteure, Le président,

Julie CHANSON Ortwin DEPOORTERE
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